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ایران در قلب حادثه اســت؛ حادثه سیاسی، بین المللی، 
مســایل منطقه ای و اما روی دیگر ســکه اقتصاد است. در 
چند ماه گذشته حضور هیأت های تجاری و رفت وآمدهای 
تجار و فعالان اقتصادی دیگر کشورها به ایران افزایش یافته 

که در تاریخ ایران، سابقه نداشته است
ایران در قلب حادثه اســت. ایران در مکانی قرار دارد که 
از پرالتهاب ترین نقاط جهان در صد ســال اخیر بوده است. 
در تمام این ســال ها نه قدرت های دنیا نســخه ای به غیراز 
دخالت های نظامی و سیاســی برای خاورمیانه پیچیده  اند 
و نه کشــورهای این منطقه تلاش جــدی و پایداری برای 
هم گرایی و حل مشکلات منطقه به وسیله کشورهای منطقه 
داشــته اند. جنگ، ترور، افراط گرایــی و ناامیدی از آینده، 
ویژگی های شناخته شــده خاورمیانه بوده اند. خاورمیانه در 
دهه گذشته و به ویژه دو، سه سال اخیر، بیش از هر زمانی 
برای کشورهای توسعه یافته بروندادهای منفی، مانند سیل 
مهاجران، حملات تروریســتی، قاچاق مواد مخدر و فشــار 
افکار عمومی جهان به وجود آورده اســت. به نظر می رسد 
جهان توســعه یافته نیز به ناچار به این نتیجه رسیده است 
که بی ثباتی های ناشی از مداخلات سیاسی- نظامی اش در 
منطقه خاورمیانه هزینه هایی بیشــتر از فواید مربوط به آن 
به همراه داشــته است و قطعا یکی از دلایل تغییر رویکرد 
ایشان نسبت به ایران در مذاکرات هسته ای همین موضوع 
بوده است. در صد سال گذشته درحالی که شعله های جنگ و 
ناآرامی در خاورمیانه به تدریج بالا می گرفت، کشورهای غربی 
مدل دیپلماسی خود را به دیپلماسی اقتصادی تغییر دادند و 
منافع خود را به هم گره زدند تا دیگر از این راه، کدورت های 
سیاسی ناگزیر به سمت تنش ها و رویارویی های نظامی نرود. 
بالاخره این مدل جواب لازم را به ایشان داد و امروز رقابت 
همکارانه )co-opetition( به عنوان مدل اقتصادی اتحادیه 
اروپــا به ثبات پایدار این قاره انجامیده اســت.  امروز ایران 
از مخاطرات و تنش های ســال های گذشته آرام آرام خارج 
می شود و شاید هیچ زمان مناسب تری نباشد تا ایران ابتکار 
عمل منطقه خاورمیانه را در فعال کردن دیپلماسی اقتصادی 
به جای جنگ و ناآرامی به دســت گیرد. در شــرایطی که 
کشــورهای اثرگذار و اقتصادهای بزرگ دنیا هم در تلاش 
برای اجتناب از دامنگیرشدن ناآرامی های خاورمیانه است 
به نظر می رسد هم راستایی، خواه از سر اجبار و خواه از سر 
تطبیق با شرایط روز، بین حل مشکلات جهان توسعه یافته 
با حل مشکلات خاورمیانه پدید آمده است و امکان پذیرترین 
مسیر حل این مشکلات هم امروز از ایران می گذرد. مشخص 
نیست که این هم راستایی و این انتخاب ناگزیر، یعنی نگاه 
به ایران از سوی جامعه جهانی برای حل مشکلات منطقه، 
چه طول عمری خواهد داشــت؛ بنابراین از چنین شرایطی 

باید کمال استفاده را کرد.
بحث بالا نگاهی از منظر سیاسی و دیپلماتیک به جایگاه 
امــروز ایران در خاورمیانه بود. روی دیگر ســکه اما منظر 
اقتصادی وضعیت امروز ماست. در چند ماه گذشته حضور 
هیأت های تجاری و رفت وآمدهای تجار و فعالان اقتصادی 
دیگر کشــورها به ایران به طور بی ســابقه ای افزایش یافته 
است. بدون تردید می توان گفت در تاریخ ایران، سابقه نداشته 
است در یک ســال این میزان هیأت تجاری به کشور وارد 
شده باشــند. البته تعجبی ندارد که فعالان اقتصادی دیگر 
کشورها چنین اشــتیاقی به آمدن به ایران دارند. ایران در 
١٠ ســال پیش از آن در شبکه اقتصادی جهانی تبدیل به 
یک حلقه منفصله شــده بود. در عین حال ایران بزرگ ترین 
اقتصاد بیرون مانده از سازمان جهانی تجارت است و در هیچ 
پیمان تجارت آزاد منطقه ای و فرامنطقه ای عضویت ندارد و 
این در حالی است که ظرفیت های کم نظیر ایران، جایگاهی 
یک رقمی در بسیاری مزیت ها و فرصت ها برای این کشور در 
میان کشورهای جهان به  وجود آورده است. ازآن سو جایگاه 
ایران در اکثر گزارش ها و رتبه بندی های محیط کسب وکار 
جایگاه شایســته ای نیست. کنارهم گذاشتن این گزاره ها بر 
هر فعال اقتصادی آشکار می کند که دوران پساتحریم برای 
ایران دوره تغییر است. دوره ای که فرصت های دست نخورده 
فرصت بروز و بهره دهی می یابند و ریسک های به وجودآمده 
در ١٠ ســال اخیر یا حتی بیشــتر، رو به کاهش و تعدیل 
می گذارند. معنای این تغییر موازنه این اســت که در یک 
دوره طلایی، که می تواند چند سالی به طول بینجامد، سود 
ســرمایه گذاری در ایران بالای نرم است. شرکت های بزرگ 

که همواره راهبردهای بلندمدت تری را دنبال می کنند .

یادداشت
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مصرف برق در 
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ایران کریدور تبادلات کشاورزی 
کشورهای عضو بریکس می شود

 تحقق صادرات 733 میلیون
 دلاری فرآورده های لبنی

بهینه سازی انرژی فرصتی برای 
کاهش ناترازی

گام های دولت سیزدهم برای تولید 
10هزار مگاوات برق تجدیدپذیر

مدیرعامل بورس انرژی ایران گفت: گواهی 
صرفه جویی انرژی، فرصتی جدید برای کاهش 

ناترازی انرژی کشور بوده که امروز...

لبنیات یکی از مهم ترین کالاهای صادراتی 
بخش کشاورزی است که طی سالیان اخیر 

ارزآوری زیادی برای کشورمان به ...

معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی 
گفت: ایران کریدور تبادلات کشــاورزی 

کشورهای عضو بریکس می شود....

تلاش برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر در 
کشور از ابتدای فعالیت دولت سیزدهم مورد 

توجه جدی قرار گرفت...
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رشد ۳.۵ برابری ارزش صادرات نفتی ایران در دولت سیزدهم
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کاهش تعداد مقرری 
بگیران بیمه بیکاری 

در دولت سیزدهم

رشد ۳.۵ برابری ارزش صادرات نفتی ایران در دولت سیزدهم

همچنین ارزش 
صادرات نفت و 

میعانات گازی و دیگر 
فرآورده های نفتی و 
پتروشیمی ایران نیز 

از 10 میلیارد و ۸00 
 میلیون دلار در

 سال 13۹۸ به 36 
 میلیارد دلار

 در سال 1402 رسید. 
به عبارت دیگر، در 

این زمینه رشد 3.5 
برابری داشته است.

رشد 3.۵ برابری ارزش صادرات نفتی ایران در دولت سیزدهم
تهران- ایرنــا- به گزارش ایرنا از وزارت نفت، جواد اوجی امروز 
)سه شــنبه، ١2 تیر( در آیین رونمایی از بازار بهینه ســازی انرژی 
و محیط زیســت در بورس انرژی ایــران و آغاز معامله های گواهی 
صرفه جویی گاز با تأکید بر سرمایه گذاری های انجام شده در سه سال 
اخیر در صنعت نفت، بیان کرد: اگر در این صنعت ســرمایه گذاری  
نمی شــد، به ونزوئلایی تبدیل می شدیم که تولید نفت ۴ میلیون و 

۸٠٠ هزار بشکه ای آن به 3٠٠ هزار بشکه می رسید.
وی با یادآوری اینکه در آغازبه کار دولت ســیزدهم تولید نفت 
ایران روزانه 2 میلیون و ١٠۷ هزار بشــکه بود، ادامه داد: به همت 
کارکنان صنعت نفت، این حجم تولید امسال به روزانه 3 میلیون و 

۵۷٠ هزار بشکه رسیده است.
وزیر نفت با اشاره به اینکه تولید نفت در سه سال اخیر ۶٠درصد 
افزایش یافته است، تصریح کرد: صادرات نفت از روزانه ١۸2 میلیون 
بشکه در سال ١3۹۸ به ۵۶۵ میلیون بشکه در سال ١۴٠2 رسید.

اوجــی گفــت: همچنیــن ارزش صــادرات نفــت و میعانات 
گازی و دیگــر فرآورده های نفتی و پتروشــیمی ایــران نیز از ١٠ 
 میلیــارد و ۸٠٠ میلیون دلار در ســال ١3۹۸ به 3۶ میلیارد دلار

 در ســال ١۴٠2 رســید. به عبارت دیگر، در این زمینه رشد 3.۵ 
برابری داشته است.

وی بــا بیان اینکه طرح های قابل قبولی در شــورای اقتصاد به 
ارزش 3۶ میلیارد دلار در ســه سال اخیر در زمینه بهینه سازی در 
همه بخش ها مصوب شــده است، افزود: امروز برای نخستین بار 3 
هــزار و ۸٠٠ میلیارد تومان پاداش صرفه جویی به مشــترکان گاز 
پرداخت می شــود که این منابع از صرفه جویی های انجام شــده به 

دست آمده است.

 آغاز مسیر افزایش صادرات نفت در دولت سیزدهم
وزیر نفت گفت: سرمایه گذاری از موضوع های مهم در صنعت نفت 
است و در جریان اخذ رأی اعتماد از مجلس نیز همواره تأکید کردم 

سرمایه گذاری در نفت از نان شب واجب تر است.
اوجی با اشــاره به اینکه صادرات نفت ایران در دولت دوازدهم 
به شدت کاهش یافته بود و پیش بینی می شد در ماه های بعد از آن 
نیز روند کاهش صادرات نفت ادامه یابد، افزود: برای تداوم روند تولید 
گاز در کشــور، آقای زنگنه، وزیر نفت دولت قبل، هر ۶ ماه یک  بار 
به ســران سه قوه گزارش می داد تا مجوز خرید ١2 نفتکش بزرگ 
را برای ذخیره سازی نفت و میعانات گازی روی آب دریافت کنند.

وی ادامه داد: آقای زنگنه به من گفت راهی جز ذخیره سازی روی 
آب نداریم، زیرا نفت و میعانات گازی فروش نمی رود.

وزیر نفت با بیان اینکه با توجه به شــرایط آن روز، من هم در 

شهریور ١۴٠٠ به سران سه قوه برای دریافت مجوز خرید ۶ نفتکش 
بزرگ نامه نوشتم، گفت: این در حالی بود که برای افزایش تولید و 
صادرات نفت و میعانات گازی در دولت سیزدهم برنامه داشتیم، اما 
در کوتاه مدت برای تداوم تولید گاز، افزایش ذخیره سازی ضروری بود.

اوجی تصریح کرد: تمام مخازن دریا و خشکی در ابتدای دولت 
سیزدهم پر بود.

وی با اشاره به نشست با سران سه قوه در شهریور ١۴٠٠ افزود: در 
آن نشست، آقای قالیباف گفت شما هم مسیر دولت قبل را می روید، 

اما در پاسخ اعلام کردم مسیر افزایش صادرات را آغاز کرده ایم.

 نفتکشی برای ذخیره سازی روی آب نخریدیم
وزیر نفت به تغییر مصرف و روند صادرات نفت و میعانات گازی 
در دولت ســیزدهم اشاره کرد و ادامه داد: با وجود مجوز سران سه 
قوه، یک کشتی نیز به این منظور نخریدیم و از شهریور ١۴٠٠ تولید 

میعانات گازی، با مصارف و صادرات هم تراز شد.
اوجی با تأکید بر اینکه در آن زمان ۸۷ میلیون بشــکه میعانات 
گازی روی آب ذخیره شده بود، گفت: برخی از این میعانات گازی 
که سه سال روی آب مانده بود 2فازی و 3فازی شده بودند و ترکیب 

به هم خورده بود.
وی تصریح کرد: همچنین 3٠ میلیون بشــکه نفت ســنگین و 
فوق سنگین در کشور بدون مشتری مانده بود. به آمارها نگاه کنید 
که در ماه های آخر دولــت دوازدهم فروش نفت تا چه میزان بود. 
هرچه می خواهیم در این زمینه چیزی نگوییم و اطلاعات محرمانه 

بماند، اجازه نمی دهند.

 جبران کسری 400 هزار میلیارد تومانی بودجه با افزایش 
صادرات نفت

وزیر نفت در پاســخ به برخــی مدعیان که می گویند اگر دولت 
سیزدهم نفت می فروشــد، پس پول آن کجا می رود، گفت: دولت 
سیزدهم در سال ١۴٠٠ با کسری بودجه ۴٠٠ هزار میلیارد تومانی 
روبه رو بود و در هفته ها و ماه های نخست، دیگر وزرا از وزارت نفت 
می خواســتند فروش نفت با سرعت افزایش یابد تا کسری بودجه 

جبران شود.  
اوجی با اشــاره به اینکه خزانه کشــور نیز خالی بود، ادامه داد: 
حرکت را برای افزایش تولید و صادرات نفت آغاز کردیم و خدا نیز 

به این حرکت برکت داد و نفت ١۴٠ دلار شد.
وی یکــی از مهم تریــن اولویت هــای ایــن صنعــت را جذب 
ســرمایه گذاری دانســت و افــزود: ســرمایه گذاری در دو محور 
 افزایــش تولیــد نفــت و گاز و بهینه ســازی مصــرف انــرژی

 در کشور برنامه ریزی شد.  

 سرمایه گذاری برای افزایش تولید و بهینه سازی مصرف انرژی در صنعت نفت
وزیــر نفت اولویــت ســرمایه گذاری را افزایــش تولید نفــت، گاز، فرآورده هــای نفتی و 
 محصولات پتروشــیمی اعلام کرد و گفت: بهینه ســازی مصرف انرژی دیگــر اولویتی بود که

 همســو با این موضوع دنبال شد، زیرا قرار نیســت هرچه تولید می کنیم مصرف شود و تولید 
به دنبال مصرف بدود.

اوجی با تأکید بر اینکه هر دو اولویت را در دستور کار داشتیم، تصریح کرد: سرمایه گذاری ها 
برای افزایش ظرفیت تولید در شــرکت های زیرمجموعــه وزارت نفت را اولویت بندی کردیم تا 

طرح های همسو با افزایش تولید و ایجاد ارزش  افزوده در دستور کار قرار بگیرند.
وی بــا اشــاره به اینکه بــرای اتمام پروژه هــای نیمه تمام صنعت نفت کــه برخی از آن ها 
١2 ســال حرکت لاک پشتی داشتند، بســیج شــدیم، ادامه داد: درمجموع انجام 3٠٠ پروژه 
 نیمه تمــام و جدیــد بــه ارزش ١3٠ میلیــارد دلار بــرای افزایش ظرفیت تولیــد در صنعت

 نفت در دســتور کار قرار گرفت که تا امروز ١۵۵ پروژه با ســرمایه گذاری 3۴ میلیارد دلار به 
بهره برداری رسیده است.

 وزیــر نفــت افــزود: البتــه تکیــه مــا فقــط بــه تولیــد نبــوده و در بهینه ســازی
 مصرف انرژی در همه بخش ها شــامل حمل ونقل، نیــروگاه، صنایع و بخش خانگی طرح های 

مطلوبی اجرا شده است.  

 تصویب 36 میلیارد دلار طرح برای بهینه سازی مصرف انرژی
اوجی گفت: این طرح ها در شورای اقتصاد مصوب شده که ارزش آن ها 3۶ میلیارد دلار است 

تا مصرف انرژی در کشور کاهش یابد.
وی تأکید کرد: به لطف الهی و خواسته شهید جمهور، مصرف را در کشور مدیریت و بهینه 

کردیم.
وزیر نفت ادامه داد: رونمایی امروز نیز نمونه اجرای طرح های بهینه ســازی است، درحالی که 

طرح های بهینه سازی در دولت های قبل هم وجود داشت اما مغفول مانده بود.
اوجی به بهینه سازی رایگان موتورخانه ۴۵٠ مجتمع مسکونی از سوی شرکت ملی گاز ایران 
اشاره و تأکید کرد: در گذشته ابتدا باید طرح های صرفه جویی اجرا می شد و پس از اجرا، از محل 
آن صرفه جویی، سرمایه گذاری انجام شده را بازپرداخت می کردیم، اما در دولت سیزدهم حساب 

بهینه سازی مصوب و گره های اجرای طرح باز شد.
وی گفت: امروز طرح های بهینه ســازی در هر بخشی مانند حمل ونقل، صنایع، نیروگاه ها و 

بخش تجاری از سوی سرمایه گذاران اجرا می شود.

  رشد خیره کننده ارزش بازار شرکت های متمرکز به هوش مصنوعی
شــرکت های متمرکز به هوش مصنوعی که اکثرا تراشه ساز هستند، در 
ژوئن شاهد افزایش چشمگیر ارزش بازار خود بودند و در میان آنها، انویدیا 
برای مدت کوتاهی به ارزشمندترین شرکت جهان تبدیل شد. ارزش سهام 
شرکت تراشه سازی انویدیا که برای مدت کوتاهی از مایکروسافت به عنوان 
ارزشمندترین شرکت جهان سبقت گرفت، حداکثر 2۷ درصد در ژوئن افزایش 

یافت و ارزش بازار این شرکت به 3.3۴ تریلیون دلار رسید.

مرتضی قدیمی   |      وزیر نفت از رشد 3.5 برابری ارزش صادرات نفت، میعانات گازی و دیگر فرآورده های نفتی و پتروشیمی ایران در دولت سیزدهم خبر داد و گفت: ارزش صادرات نفتی ایران از 10 میلیارد و ۸00 میلیون 
دلار در سال 13۹۸ به 36 میلیارد دلار در سال 1402 رسید.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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ایران کریدور تبادلات کشاورزی کشورهای عضو بریکس می شود
مریملطفی|معاونامورزراعتوزارتجهادکشاورزیگفت:ایرانکریدورتبادلاتکشاورزیکشورهایعضوبریکسمیشود.

رئیس اتاق ایران در بیست وهشتمین مراسم روز ملی صنعت و معدن با تشریح نیازهای روز اقتصاد، گفت: نبود زیرساخت های ابتدایی تولید،حمل ونقل، مالی و ... مانع توسعه اقتصادی کشور است.
بیست وهشتمین مراسم روز ملی صنعت و معدن با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت، رئیس اتاق ایران، هیات رئیسه اتاق ایران، معاون وزارت صمت و فعالان اقتصادی در سالن اجلاس سران برگزار شد.

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران در این مراسم، با تأکید بر نبود زیرساخت های اولیه تولید در کشور، گفت: با توجه به شرایط باید سعی کنیم مراسم تجلیل از تولیدکنندگان 
و صنعت گرانی که باوجود این وضعیت، در عرصه تولید فعال هستند را در سطوح بالاتری برگزار کنیم.صمد حسن زاده افزود: صحبت از سرمایه گذاری های بزرگ، حضور در بازارهای جهانی و حرکت 
به سمت فناوری های نو ضروری است؛ اما درعین حال نداشتن زیرساخت های ابتدایی تولید، نبود ناوگان حمل ونقل مناسب، عدم همکاری نظام پولی و مالی کشور با تولیدکنندگان و تورم را بالا، مانع 
توسعه اقتصادی کشور است.حسن زاده ادامه داد: در ایران ظرفیت های ناب منابع طبیعی و نیروی انسانی باتجربه و حرفه ای وجود دارند که به دلیل شرایط حاکم بر اقتصاد، قابل استفاده نیستند و این 

وضعیت درشان مردم ایران نیست.

نبودزیرساختهای
ابتداییتولیدمانع

توسعهاقتصادیاست

تامیــن۸۴۲هزارو۴۲۶قطعهزمین
روستاییبرایواگذاریبهمتقاضیانمسکن

 رئیــس بنیاد مســکن انقلاب اســلامی از 
شناسایی و تامین ۸۴۲ هزار و ۴۲۶ قطعه زمین 
روســتایی برای واگذاری به متقاضیان مســکن 

خبر داد.
به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، »غلامرضا 
صالحی« میزان زمین تامین شده توسط آن بنیاد 
را برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن اعلام کرد 
و افزود: مقرر شده بود تا یک میلیون قطعه زمین 
در ســال های ۱۴۰۲ و سال جاری توسط بنیاد 
مسکن به متقاضیان در روستاها واگذار شود که 
تاکنون بیش از دو ســوم این اراضی شناسایی و 

تامین شده است.
گفتنی است، بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در 
کنار سایر شرکت ها و سازمان های تابعه وزارت راه 
و شهرسازی در اجرای طرح نهضت ملی مسکن و 
همچنین واگذاری زمین به متقاضیان واجدسجام 
دستگاه های دولتی و بخشی خصوصی است که 
۱۵ دستگاه دولتی و ۱۰ تشکل بخش خصوصی 

در تهیه آن نقش و مشارکت داشتند.
پیگیــری چالش هــای بخــش صنعــت از 
دســتگاه های مختلف و ایجاد انگیزه در تحقق 

شعار سال از دیگر ویژگی های این بسته است. 

 تخصیص۴۸هزارهکتــارزمیندر
محدودهشهرها

 مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مسکن از 
تامین ۴۸ هزار هکتار زمین در محدوده شهرها 
بــرای پروژه های نهضت ملی مســکن در دولت 
سیزدهم خبر داد که این رقم جدا از زمین های 
شهرکی و روستایی است.ارسلان مالکی، معاون 
وزیر راه و شهرســازی و مدیرعامل سازمان ملی 
زمین و مسکن، در نشست خبری عملکرد وزارت 
راه و شهرســازی در دولت ســیزدهم در حوزه 
مسکن، گفت: در نهضت ملی مسکن بالغ بر ۲.۶ 
میلیون واحد مسکن در حال اجرا و یا تکمیل شده 
داریم و ۵۶۰ هزار واحد نیز تحویل شــده است 
که کار بسیار بزرگی بود و اگر پیچیدگی تامین 
زمین نبود می توانستیم، آمار بالاتری را ارائه دهیم.

وی در خصوص تامین زمین برای پروژه های 
مسکن نیز توضیح داد: در دولت سیزدهم ۴۸ هزار 
هکتار زمین در محدوده تامین شد و این جدای 
از زمین های شهرک ها و روستایی است. این در 
حالی است که تمام مسکن مهری که ساخته شده 
بود ۵۹۰ هــزار واحد بود و حدود ۸ هزار هکتار 

زمین تامین شده بود.
مالکی افزود: ۱۸ هزار هکتار زمین در مراحل 
تصویــب داریم که این ارقام می تواند زمینه های 

ساخت مسکن را متحول کند.
وی توضیح داد: قبل از دولت سیزدهم اقداماتی 
جدی در زمینه مسکن صورت نگرفته بود؛ چرا 
که برنامه ای جدی  وجود نداشت و همین مسئله 
عقــب ماندگی قابل توجهی در حوزه مســکن 

ایجاد کرده بود.
مدیرعامــل ســازمان ملی زمین و مســکن 
ادامه داد: با این وجود دولت ســیزدهم به رغم 
پیچیدگی های بســیار از تمــام ظرفیت ها برای 
تأمین زمین و ساخت مسکن استفاده کرد و اگر 
مجموع همه زمین های تخصیص یافته و ظرفیت 
بالفعل در اراضی شناسایی شده را در نظر بگیریم، 
می توان بیش از ۳ میلیون واحد مسکن ایجاد کرد 
که این حاصل اراده وزارت راه و شهرسازی است.

وی بــا بیان این که اعتبار دولتی برای تأمین 
زمین تخصیص داده نشده است، گفت: منابع مورد 
نیاز از محل مولدسازی و منابع داخلی وزارت راه و 
شهرسازی تخصیص داده شد.مالکی افزود: بیش 
از ۵۰ همت شناسایی منابع اتفاق افتاد که بالغ 
بر ۳۰ همت مولدسازی صورت گرفت و به شکل 
نقدی و غیر نقدی به پروژه ها تخصیص داده شد. 

رونماییازسامانهثبتقراردادهایشغلی
سامانه های ثبت قراردادهای شغلی، حوادث 
ناشــی از کار، بازرسی مورد و سامانه مشاغل 
ســخت و زیان آور در راستای هوشمندسازی 

حوزه روابط کار رونمایی شد.
 در مراسم تشریح عملکرد حوزه روابط کار 
وزارت تعاون، از سامانه های ثبت قراردادهای 
شغلی، بررسی حوادث شغلی، بازرسی موردی 
و مشاغل سخت و زیان آور ذیل سامانه جامع 

روابط کار رونمایی شد.
»علی حسین رعیتی فرد« معاون روابط کار 
وزارت تعاون گفت: سامانه ثبت قراردادهای 
شغلی با آمار خوبی که به ما می دهد می تواند 
بــه بهبود شــرایط کار کمک کنــد. برخی 
میگوینــد این تعداد کارگر پاره وقت و فصلی 
در کشــور داریم اما آمار رسمی و متقنی در 
دسترس نیست که به آن استناد کنیم. یکی از 
موارد قانون کار این است که کارفرما باید آمار 
و اطلاعات را در دسترس وزارت کار قرار دهد.

وی افزود: سامانه حوادث ناشی از کار است که 
به کارگر کمک ویژه می کند تا با احراز هویت 
در این ســامانه، حادثه ای که برای آن ها رخ 
داده است را ثبت کنند.رعیتی فرد خاطرنشان 
کرد: سامانه  بازرسی موردی، بازرسی از محیط 
کار را هوشــمند کرده و اجازه دخالت افراد 
را نمی دهد. بازرســی هوشــمند به ما کمک 
می کند که اطلاعات مربوط به بازرسی را وارد 
سیستم کرده تا از اعمال نفوذ جلوگیری شود. 

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1403/04/13
شماره : 1667

تکمیل۶۰هزارمسکنمهربدوندریافتآوردهازمتقاضیان

راهاندازییکهزارو۱۸۴خانهبهداشتکارگریدربنگاههایاقتصادی

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: بیش از ۶۰ هزار واحد مسکن مهر در شهرهای 
جدید توسط دولت سیزدهم با استفاده از منابع صندوق ملی مسکن و بدون دریافت 
ریالی از متقاضیان تکمیل شد. همچنین ۵۴۳۳ واحد نهضت ملی مسکن در شهرهای 
جدید به اتمام رسید.ســعید غفوری در نشستی خبری درباره عملکرد وزارت راه و 
شهرسازی در دولت سیزدهم اظهار کرد: کار ما در شهرهای جدید فقط ساخت مسکن 
نیست، بلکه شهرسازی و خدمات زیربنایی و زیرساختی است. موضوع مسکن به دو 
بخش تقسیم می شود؛ یکی نهضت ملی است که قرارداد ۱۶۸ هزار واحد منعقد شده 
است. همچنین در قالب این پروژه حدود ۵۰ هزار واحد قراردادهای مشارکتی امضا 
شده و در حال احداث است.وی افزود: از واحدهایی که شروع شده ۵۴۳۳ واحد در 
شهرهای جدید سهند، پرند و فولادشهر افتتاح شده و طی ۳۳ ماه گذشته عملکرد 
قابل قبولی در بحث نهضت ملی مســکن داشتیم.غفوری با اشاره به تکمیل بیش از 

۶۰ هزار واحد مسکن مهر در شهرهای جدید گفت: حدود ۱۸ هزارواحد باقی مانده 
که ان شاءالله با برنامه ریزی انجام شده تا پایان امسال به اتمام می رسد. برای تکمیل 
مسکن مهر از آورده متقاضیان و از تسهیلات بانکی استفاده نشد. فقط در یک فقره 
در پردیس ۲۲۸۰ میلیارد تومان از محل صندوق ملی مسکن در شهر جدید پردیس 
هزینه کردیم که همین چند روز پیش هم تامین منابع را در پردیس، هشتگرد، صدرا 
و فولادشهر داشتیم.سرپرست شرکت عمران شهرهای جدید با بیان اینکه تامین ۲۸ 
هزار هکتار برای ساخت ۳۳ هزار واحد در شهرهای جدید گفت: در بخش قانون جوانی 
جمعیت نیز در شهرهای جدید ۴۰۲۴ واحد برای خانوارهای سه فرزند و چهار فرزند 
واگذاری زمین  داشتیم. تاکید آقای بذرپاش ـ وزیر راه و شهرسازی - نیز این بود که 
تمامی افتتاحات با تامین خدمات روبنایی و زیربنایی تحویل داده شود. در این راستا 
۲۸۱ پروژه در شهرهای جدید افتتاح شده است.وی بیان کرد: ۳۵۱ پروژه روبنایی و 

زیربنایی در شهرهای جدید در دستور کار است. در بخش حمل و نقل، مترو پرند با 
حضور رییس جمهور شهید افتتاح شد. قطار حومه ای اصفهان ـ بهارستان نیز ۹۷ 
درصد پیشرفت فیزیکی دارد. گشایش های خوبی هم در بحث قطار شهری مشهد ـ 
گلبهار نیز ایجاد شده است.سرپرست شرکت عمران شهرهای جدید با اشاره به سیاست 
توسعه دریامحور گفت: ما اقدام به شناسایی نقاط ساحلی در محدوده ای بیش از ۳۸۰۰ 
کیلومتر از سواحل جنوبی کشور کردیم. این رویکرد می تواند دروازه های اقتصادی 
کشــور مبتنی بر اقتصاد دریامور را بگشــاید. در این راستا ۲۷ پهنه ساحلی کشور 
شناسایی شد که در استان هرمزگان ۱۴ و سیستان و بلوچستان ۹ پهنه شناسایی 
 شــد که می تواند اقتصاد کشــور را از نفت پایه به دریا پایه تبدیل کند. این پروژه 
دوران ســاز است که باید با کمک تمامی نخبگان، سرمایه گذاران داخلی و خارجی 

به سرانجام برسد.

معاون امور فرهنگی و اجتماعی وزارت تعاون گفت: در دولت سیزدهم یک هزار 
و ۱۸۴ خانه بهداشــت کارگری در بنگاه های اقتصادی ۱۰۰ تا ۵۰۰ نفره ایجاد شد. 

تا پیش از این سالانه ۱۰۰ خانه بهداشت کارگری ایجاد می شد.
»محمد چکشــیان« معاون امور فرهنگی و اجتماعی وزارت تعاون در نشســت 
خبری تحت عنوان »اعتلای فرهنگ کار، تشکل گرایی و روابط کار در دولت مردمی 
به تشــریح عملکرد و اقدامات ســه ساله دولت مردمی پرداخت و گفت: امروز چهار 
بانوی کارگر کوهنورد توانستند به کوه آرارات ترکیه صعود کنند که در طول تاریخ 

جریان کارگری رخ داد و اتفاق خوبی را رقم زد.
چکشــیان گفت: در سه سالی که از دولت گذشت، اتفاقاتی را برای نخستین بار 
در فضای کار رقم زدیم. راه اندازی ستاد ملی ارتقا فرهنگ کار با ریاست وزیر، تدوین 
برنامه ارتقا فرهنگ کار و تصویب در شورای فرهنگ عمومی و ابلاغ به دستگاه های 
کشور، تشکیل میز تخصصی فرهنگی کار در شورای عالی انقلاب فرهنگی، بازنگری 
در ماموریت  خانه های فرهنگ کار و راه اندازی۵۸۰ خانه فرهنگ کار جدید در دولت 

سیزدهم از جمله کارهای مهم حوزه فرهنگی در وزارت تعاون بود.
وی افزود: در گذشته معاونت فرهنگی تبدیل به یک بخش کوچک شده بود، اما 
سعی کردیم با نقش یابی و بررسی امکاناتی که وجود داشت این معاونت به یک بخش 

فرهنگی مهم تبدیل شد. موضوعات مسابقات سراسری قرآن، برگزاری جشنواره ماندگار 
تاریخ شفاهی بازنشستگان، تشکیل ستاد روایت پیشرفت، مسابقه سراسری بیانیه گام 
دوم ویژه جامعه کار و تولید، تشــکیل قرارگاه اربعین، کسب رتبه برتر دستگاه های 
اجرایی در پیشگیری از مصرف مواد مخدر، کسب رتبه برتر وزارت در حوزه حجاب 
و عفــاف و اقامه نماز از جمله اقداماتی بود که معاونت امور فرهنگی و اجتماعی رخ 

داد.معاون وزیر تعاون تصریح کرد: در حوزه خدمات اجتماعی اولین بار ســند ملی 
پیشگیری از اعتیاد جامعه کار و تولید توسط رئیس جمهور شهید ابلاغ شد. توسعه 
شبکه ارائه خدمات روانی جامعه بخش دیگری از اقدامات ۳ ساله وزارت تعاون بود. 
در این دولت ۱۱۸۴ خانه بهداشــت کارگــری در بنگاه های اقتصادی ۱۰۰ تا ۵۰۰ 
نفره ایجاد شد که تا پیش از این سالانه ۱۰۰ خانه بهداشت کارگری ایجاد می شد.

چکشــیان خاطرنشان کرد: در حوزه ورزشــی در سه سال گذشته ۱۲۶ مسابقه 
کشاورزی و ۱۱۴ رویداد همگانی، افتتاح ۲۱ مکان ورزشی جدید، افزایش ظرفیت و 
احیای واحدهای ورزشی نیمه تعطیل و تعطیل، کسب ۱۵۵ مدال رنگارنگ در مسابقات 
جهانی، برگزاری اولین لیگ سراسری تنیس روی میز جامعه کارگری که قابل رقابت 
با لیگ های حرفه ای است از اقدامات معاونت فرهنگی در حوزه ورزش جامعه کارگری 
است.وی تاکید کرد: در هفته کارگر سالی که گذشت تحولات کمی و کیفی رخ داد 
که بیش از پنج دستگاه خارج از وزارتخانه را درگیر کرد که منجر به برگزاری صدها 
برنامه ملی و استانی شد. برای نخستین بار در حضور رئیس جمهور نمایندگان انواع 
تشــکل های کارگری با طیف ها و سلیقه های مختلف در جشنواره »امتنان« حضور 
پیدا کردند و به طرح موضوعات خود پرداختند. ۱۲۲ هزار کارگر نخبه و مبتکر در 

جشنواره امتنان شناسایی شدند. 

به گزارش از وزارت جهاد کشاورزی، علیرضا مهاجر به عنوان سرپرست هیات ایرانی در چهاردهمین اجلاس وزرای کشاورزی گروه بریکس در مسکو 
افزود: امنیت غذایی، توسعه تجارت پایدار و تولید محصولات غذایی و کشاورزی از محورهای این اجلاس بوده است.

معاون امور زارعت وزارت جهاد کشاورزی اظهارداشت: چهاردهمین اجلاس وزرای کشاورزی گروه بریکس در روزهای پنجشنبه و جمعه هفته گذشته 
همزمان با انتخابات ریاست جمهوری کشورمان در مسکو برگزار شد، کشورهای عضو در این اجلاس بیش از ۴۰ درصد از جمعیت جهان، بیش از ۵۰ درصد 
تولید مواد غذایی کشورها و بیش از ۳۰ درصد اقتصاد دنیا را شامل می شوند که به طور قطع از اتحادیه اروپا و برخی کشورها قوی تر هستند که این قدرت 
می تواند شرایط ویژه ای برای کشورهای عضو این اجلاس در تولید، امنیت غذایی، تجارت و انتقال مواد غذایی شمال به جنوب و غرب به شرق ایجاد کند.

وی امنیت غذایی، تجارت محصولات کشاورزی و هوشمندسازی در بخش کشاورزی را از مباحث مورد تاکید در این اجلاس برشمرد و گفت: با توجه به 
رخدادهای چند سال اخیر در دنیا و به دلیل نقش امنیت غذایی در اداره کشورها، در این اجلاس بحث امنیت غذایی به طور مفصل مورد بررسی قرار گرفت و 
مقرر شد کشورها در مواقع بحران، با تسهیل قوانین در تبادلات تجاری مواد غذایی بتوانند به هم کمک کنند و مواد غذایی مورد نیاز را در اختیار هم قرار دهند.

تسهیلتبادلاتتجاریکشورهایعضوبریکس
معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی خاطرنشان کرد: دولت روسیه پیشنهادی مبنی بر ایجاد سازوکار تجاری برای تسهیل شرایط و قوانین دست 
و پاگیر که مانع فعالیت بخش خصوصی و دولتی در حوزه کشاورزی است، ارائه کرد که مورد تصویب قرار گرفت. همچنین ایران نیز پیشنهاد داد علاوه بر 
بحث غلات، بقیه محصولات کشاورزی همچون میوه جات، سبزیجات و محصولاتی که مزیتی برای کشورمان برای صادرات است، نیز در این چارچوب مورد 

توجه قرار گیرد که به تصویب رسید.
وی درخصوص مصادیق اصلاح سازوکارهای تجاری افزود: سازوکاری که در تحریم ها معمولا ایالات متحده آمریکا بر علیه کشورهای مستقل استفاده 
می کند مثل بحث بستن سوئیفت، جلوگیری از تبادل تجاری، بحث عدم امنیت برای کشتی ها به جهت جلوگیری از بیمه و ... است که در این اجلاس قرار 

شد، روی این موضوعات کار شده و شرایطی ایجاد شود که بتوانیم موانع را کاهش داده و مشکلات را رفع کنیم.

تقویتکریدورهایایرانبرایانجامتبادلاتکشاورزی
مهاجر به ظرفیت های ایجاد شده برای رفع موانع صادرات و واردات و حوزه تجارت کشورمان با تسهیل سازوکارهای تجاری بریکس اشاره کرد و گفت: 
ایران از نظر سوق الجیشی در منطقه ای است که امکان صادرات بسیاری از محصولات کشورهای عضو بریکس را می تواند از کریدور شمال- جنوب، شرق به 
غرب، ریلی، هوایی و خودرویی به آسانی فراهم کند، بنابراین ایران با تقویت کریدورها می تواند از این ظرفیت بزرگ برای تبادلات کشورهای عضو بریکس 

استفاده کند.
وی ادامه داد: حدود ۴۰ درصد تجارت غلات جهان توســط کشــورهای عضو بریکس انجام می شود که این کشورها به راحتی می توانند از طریق بنادر 
جنوبی ایران این کالاها را به دنیا صادر کنند. همچنین ایران می تواند واردات محصولات ذرت و سویای کشورهای تولید کننده همچون برزیل را به کشورهای 

بریکس انجام دهد.
نماینده کشورمان در خصوص مذاکرات دوجانبه با طرف روسی برای مبادله محصولات کشاورزی گفت: روسیه به راحتی می تواند نیاز ما در ذرت و سویا 
را تامین کند و محصولاتی همچون سبزی، صیفی، سیب زمینی، گوجه فرنگی، فلفل، سیب درختی و کیوی را که خواهان آن هستند، به صورت تهاتر از 

کشورمان فراهم کند.

ایراندربیشتر
محصولاتکشاورزی
همچونخرما،زعفران
وپستهدردنیاحایز
اهمیتاستوبرای

صادراتمیتوانروی
اینمحصولاتحساب
کرد.همچنیندولت
روسیهعلاقهمندبه

وارداتسیبدرختیو
مرکباتکشورماناست،

بخشخصوصیباید
واردمیدانشودوبخش

دولتینیزباتسهیل
امور،موانعپیشروی
صادراترارفعکند.

به گفته وی، در این اجلاس قرار شد دو کارگروه تشکیل شود که این کارگروه ها 
بتوانند هم قوانین و مقررات را در بحث دامپزشــکی، گیاه پزشکی و زنجیره سرد 
را رفع کنند و هم با توجه به این که روسیه ناوگان بسیار بزرگی از حمل و نقل 
هوایی دارد، به صورت مستقیم بتوانیم در زمان سرمای ۳۰ درجه زیر صفر روسیه 
و کشورهای سردسیری، کالاها را از جیرفت، دزفول، بوشهر و بندرعباس به این 
کشــورها صادر کنیم. این ظرفیت بازرگانی یک دستاورد بزرگ برای کشورمان 

است که باید آن را تقویت کنیم.
مهاجر در خصوص با دیگر کشــورهای حوزه بریکس گفت: کشورهایی مثل 
هند و چین به تنهایی نزدیک به نصف جمعیت دنیا را دارند، برزیل یک کشــور 
بسیار بزرگی است، آفریقای جنوبی مراودات بسیار خوبی را از لحاظ اقتصادی و 
سیاسی با ما دارد، همچنین کشورهای آفریقایی نظیر مصر، اتیوپی و ... که جدیدا 
به بریکس پیوستند، می توانند دروازه ای برای صادرات ما به این کشورها و واردات 

محصولات آنها به کشور باشند.

تقویتبازارهایبینالمللیایرانبابرندسازیمحصولاتکشاورزی
وی به بازار بالقوه کشورهای عضو بریکس در حوزه کشاورزی اشاره کرد و گفت: 
ایران در بیشتر محصولات کشاورزی همچون خرما، زعفران و پسته در دنیا حایز 
اهمیت است و برای صادرات می توان روی این محصولات حساب کرد. همچنین 
دولت روسیه علاقه مند به واردات سیب درختی و مرکبات کشورمان است، بخش 
خصوصی باید وارد میدان شــود و بخش دولتی نیز با تسهیل امور، موانع پیش 

روی صادرات را رفع کند.
معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی، برندسازی را راهکاری برای صادرات 
محصولات کشــاورزی از سوی بخش خصوصی دانست و گفت: بخش خصوصی 
باید محصولات استاندارد و باکیفیت به سایر کشورها صادر کند، صدور محصولات 
بی کیفیت به اسم ایران، مشکلی پیش روی بازار تجاری کشورمان است، بنابراین 
باید سازوکاری تعریف شود که واردات و صادرات به صورت استاندارد و به شکل 
درستی انجام شود، همچنین لازم است مشخص شود که چه کسی، چه زمانی، 

چه مقدار و چه محصولی را صادر می کند.
وی در خصوص فرآوری و بازصادرات محصولات وارد شــده به کشورمان نیز 
گفت: این کار به یک سازوکار قوی، دقیق و منظم نیاز دارد، تا بتوانیم نقاط ضعف  

را برطرف و نقاط قوت را تقویت کنیم.
مهاجر ارتباط ایران با کشورهای عضو بریکس را خوب ارزیابی کرد و به وضعیت 
کشاورزی ایران پرداخت و گفت: ایران با استفاده از آخرین دستاوردهای محققان، 
با سطح زیر کشت کمتر و عملکرد بالاتر، به ارزش افزوده بهتر، محصول باکیفیت 

و از نظر ارزش غذایی بالا دست یافته است.
وی با بیان این که ایران از نظر مکانیزاســیون کشــاورزی نیز وضعیت خوبی 
دارد، گفت: کوچک بودن اراضی کشــاورزی، از دلایل محدودیت در اســتفاده از 
مکانیزاســیون در کشور اســت، لذا وزارت جهاد کشاورزی به کمک نظام باید از 
خرد شدن اراضی کشاورزی جلوگیری کرده و به یکپارچه سازی اراضی کمک کند.

ایرانمیتواندصادرکنندهماشینآلاتکشاورزیودنبالهبندهاباشد
معاون وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به این که ما در زمینه ماشین آلات کشاورزی 
بخصوص دنباله بندها می توانیم صادر کننده باشیم، گفت: ما در دنباله بندها تولیدات 
بسیار خوبی داریم، در سبزی و صیفی نیز از دنیا جلو هستیم و تقریبا تمام تکنولوژی 

دنیا را در داخل کشور داریم.
وی خاطرنشان کرد: برای دستیابی به هاب غذایی در منطقه باید ابتدا قوانین 
مشخص و دائمی را ایجاد کنیم که بدانیم برای ۱۰ سال آینده چه کاری انجام دهیم. 
دوم این که از وجود مدیران متخصص، متعهد، کارآمد و باتجربه در وزارتخانه های 
تخصصی به ویژه وزارت جهاد کشاورزی استفاده شود، همچنین با جلوگیری از 
کوچک شدن اراضی، تامین نهاده های مورد نیاز قبل از کشت، خرید تضمینی و 

پرداخت به موقع مطالبات و ... در اعتلای بخش کشاورزی کشور بکوشیم.
مهاجر به آخرین آمار تولید و خرید گندم در کشور اشاره کرد و گفت: تقریبا 
نزدیک به ۶ میلیون تن خرید گندم انجام شده، پیش بینی ما خرید بیش از ۱۱ 
میلیون تن گندم است و دیگر نیازی به واردات نداریم. خوشبختانه در این سال ها 
هم بر روی کیفیت گندم و هم کمیت آن کار شــده است، کیفیت گندم کشور 

عالی است و در خصوص کمیت نیز مشکلی وجود ندارد.
وی افزود: تاکنون نزدیک به ۱۰۰ همت پول خرید گندم است که حدود ۴۰ 
همت پول به کشاورزان پرداخت شده است و انتظار می رود در اولین فرصت مابقی 

پول کشاورزان پرداخت شود.
معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی در خصوص کلزا و دانه های روغنی نیز 
گفت: امسال به دلیل آب و هوای خوب و استقبال کشاورزان، تولید کلزا از مرز ۲۵۰ 
هزار تن گذشت در حالی که سال گذشته حدود ۱۳۰ هزار تن کل تولید ما بود.

چهاردهمین نشست وزرای کشاورزی عضو بریکس با حضور کشورهای امارات 
متحده عربی، مصر، هندوستان، ایران، برزیل و چین امسال در مسکو برگزار شد و 

مقرر شد اجلاس سال آینده بریکس در کشور برزیل برگزار شود.
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بهینه سازی انرژی فرصتی برای کاهش ناترازی

ابوالفضل حمیدی      |      مدیرعامل بورس انرژی ایران گفت: گواهی صرفه جویی انرژی، فرصتی جدید برای کاهش ناترازی انرژی کشور 
بوده که امروز محقق شده است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

معاون روابط کار وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی از کاهش آمار مقرری بگیران بیمه بیکاری در دولت سیزدهم خبر داد و گفت: آمار مقرری بگیران از ۲۴۰ هزار نفر در ابتدای دولت مردمی 
سیزدهم به ۱۵۸ هزار نفر تا پایان اسفند ۱۴۰۲ کاهش یافت.

 علی حسین رعیتی فرد در نشست تبیین کارنامه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سه ساله دولت سیزدهم اظهار کرد: حوزه روابط کار تنظیم گر روابط کارگر و کارفرماست و به نوعی 
به عنوان ضلع سوم تکمیل کننده و روان کننده حوزه کار و تولید کشور به شمار می رود. یکی از موضوعات مهم در حوزه روابط کار سه جانبه گرایی است و اعتقاد ما به اصل سه جانبه گرایی 

از این جهت است که باید نظر شرکای جتماعی خود را در تصمیم سازی و تصمیم گیری داشته باشیم.
وی با اشاره به نقش تاثیرگذار شرکتی اجتماعی در حوزه حکمرانی کشور، افزود: اصلی ترین حوزه سه جانبه گرایی، شورای عالی کار است که موضوع دستمزد را هر سال مشخص می کند 

و پس از آن حوزه ایمنی و صیانت از نیروی کار و نظام حقوقی و قضایی که بحث رسیدگی به مراجع حل اختلاف کار در زمینه کارگر و کارفرماست.

کاهش تعداد مقرری 
بگیران بیمه بیکاری در 
دولت سیزدهم
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وام مسکن کم بهره به اقشار پایین پرداخت می شود
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان این که بیش از دو میلیون و ۶۰۰ هزار واحد نهضت 
ملی مسکن به مرحله ساخت رسیده است گفت: در دولت سیزدهم به دهک های یک 
تا چهار که از توان مالی کافی برخوردار نیستند وام مسکن کم بهره پرداخت می شود.

 هادی عباسی اصل در نشســتی خبری درباره عملکرد وزارت راه و شهرسازی در 
دولت سیزدهم اظهار کرد: در حال حاضر بیش از دو میلیون و ۶۰۰ هزار واحد نهضت 
ملی مسکن وارد فرایند ساخت شده و بیش از ۵۰۰ هزار واحد تکمیل شده است که 

در ماه های آینده شاهد جهش در تکمیل واحدها خواهیم بود.
وی افزود: دولت شهید رییسی در بخش مسکن، مسئولانه عمل کرد و تلاش کرد 

با نگاه مسئولانه به نیاز متقاضیان مسکن پاسخ دهد.

عباسی اصل بیان کرد: دولت سیزدهم در رابطه با بخش مسکن سه فرصت را در نظر 
گرفت. فرصت نخست، تأمین زمین بود تا قیمت تمام شده کاهش یابد که در این حوزه 
کارهای مهمی انجام شد و هم اکنون شاهد جهش در تأمین زمین در محدوده شهرها، 
شهرک ها و سواحل جنوبی هستیم.معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی تاکید 
کرد: پرداخت تسهیلات فرصت دومی بود که در دولت سیزدهم مدنظر قرار گرفت. بیش 
از ۳۵۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات بانکی توسط بانک ها به بخش مسکن اختصاص 
یافت که باید تقویت شود.وی فرصت سوم را دسترسی به ارزش افزوده دانست و گفت: 
در این بخش تلاش شد تا قیمت تمام شده با تأمین زمین توسط دولت کاهش یابد.

عباســی اصل، تخصیص تسهیلات کم بهره برای دهک های یک تا چهار که توان مالی 

مناسبی ندارند از تمهیدات دولت سیزدهم برشمرد و افزود: نرخ سود از ۲۳ درصد به 
۱۸ درصد کاهش یافت. همچنین در تکمیل مسکن مهر دولت سیزدهم بیش از ۱۳۰ 
هزار واحد را تکمیل کرد و تحویل داد و ۱۱۰ هزار واحد باقیمانده که بدون پرونده های 

دارای تعارض تا پایان دولت تکمیل خواهد شد.
معاون وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: چنانچه مسائل بانکی و پرداخت تسهیلات 

حل شود می توان به تأمین مسکن در کشور پاسخ مناسب داد.
وی افزایش ۱۰۰ هزار میلیارد تومانی ســرمایه بانک مســکن را از موارد در دست 
پیگیری عنوان کرد و افزود: با متعهد کردن بانک ها به پرداخت تسهیلات می توان در 

تکمیل واحدها تسریع بدهیم.

  ثبات قیمت دلار در مرکز مبادله
پــاداش  تومــان  میلیــون   ۷۵۰  
مالیاتی  فــرار  گزارش دهنــدگان   بــه 

پرداخت شد
رئیس مرکز بازرسی، مبارزه با فرار مالیاتی و 
پولشویی سازمان امور مالیاتی کشور از پرداخت 
۷۵۰ میلیون تومان پاداش به گزارش دهندگان 

فرار مالیاتی در سال ۱۴۰۲ خبر داد.
به گزارش از ســازمان امور مالیاتی کشــور، 
شاهین مستوفی پیرامون نحوه پرداخت پاداش 
به گزارش دهندگان فرار مالیاتی گفت: در سال 
۱۴۰۲ حــدود ۷۵۰ میلیون تومان پاداش برای 
۱۳۰ نفری که در ســامانه ســوت زنی سازمان 
مالیاتی، گزارش هــای فرار مالیاتی را ثبت کرده 

بودند، پرداخت شده است.
وی تصریح کرد: بر اساس دستورالعمل موضوع 
۳۴ آئین نامه ماده ۲۱۹ قانون مالیات های مستقیم 
ســازمان امور مالیاتی تا یک درصد از ارزش فرار 
مالیاتــی را بعــد از وصول به عنــوان پاداش به 
گزارشــگر فرار مالیاتی پرداخت می کند و الان 
ما دنبال این هســتیم تا با اصلاح آئین نامه، این 
سقف تا ۵ درصد ارزش فرار مالیاتی افزایش یابد.

 مهار رشد نقدینگی در دولت سیزدهم
 صندوق بین المللی پول از مهار روند صعودی 
رشد نقدینگی در دولت سیزدهم خبر داد و اعلام 
کرد رشد ۴۰.۶ درصدی نقدینگی در دولت قبل 

به کمتر از ۳۵ درصد در دولت سیزدهم رسید.
 آمار منتشر شده از سوی صندوق بین المللی 
پول در گزارش های چشم انداز منطقه خاورمیانه 
نشان می دهد دولت سیزدهم توانسته نقدینگی 
۴۰ درصدی را که در ســال آخر دولت روحانی 
به ثبت رســیده بود کاهش دهــد و به کمتر از 
۳۵ درصد برساند.بر اساس برآورد این نهاد بین 
المللی در سال ۲۰۲۰ که برابر با سال آخر فعالیت 
دولت دوازدهم بود نرخ رشد نقدینگی در اقتصاد 
ایران به ۴۰.۶ درصد رسید. این رقم در نخستین 
سال فعالیت دولت آیت الله رئیسی یعنی در سال 
۲۰۲۱ به ۳۹ درصد و در ســال ۲۰۲۲ به ۳۱.۱ 
درصد کاهش یافت. در سال ۲۰۲۳ نیز نرخ رشد 
نقدینگــی در اقتصاد ایران ۳۴.۷ درصد بوده که 
بسیار کمتر از رکورد نقدینگی ۴۰.۶ درصدی در 

دولت قبل بوده است.

علی نقوی امروز در مراسم رونمایی از بازار بهینه سازی انرژی و محیط زیست در بورس انرژی 
ایران و آغاز معاملات گواهی صرفه جویی گاز با اشاره به بند هفتم سیاست های کلان اصلاح الگوی 
مصرف ابلاغی از سوی مقام معظم رهبری، اظهار کرد: این بند بر صرفه جویی در مصرف انرژی 
با اعمال مجموعه ای متعادل از اقدامات قیمتی و غیرقیمتی به منظور کاهش مســتمر شاخص 
شدت انرژی کشور با اولویت دادن به افزایش بهره وری در تولید، انتقال و مصرف انرژی تاکید دارد.

وی با بیان اینکه بورس انرژی ایران به عنوان متولی بازار شــفاف مبادله حامل های انرژی در 
کشور زیرساخت های فنی و اجرایی مورد نیاز جهت بهره برداری از ظرفیت های بازار بهینه سازی 
انرژی و محیط زیست را فراهم کرده و فرصت جدیدی را برای کاهش ناترازی انرژی کشور پیش 
روی سیاست گذاران و مردم قرار داده است، گفت: ایجاد بازار بهینه سازی مصرف انرژی و محیط 
زیســت با مصوبه شــورای عالی انرژی در سال ۱۳۹۶ در دستور کار قرار گرفت و با تاخیر بسیار 

دستورالعمل های اجرایی این بازار در مرداد ۱۴۰۰ به تصویب شورای عالی انرژی رسید.
وی افزود: بورس انرژی ایران هم در راســتای اجرای ایــن مصوبات اقدام به طراحی گواهی 
صرفه جویی انرژی کرد و پس از موافقت کمیته فقهی سازمان بورس و اوراق بهادار با این ابزار به 
لحاظ شرعی، گواهی صرفه جویی انرژی به عنوان ابزار مالی جدید بازار سرمایه به تصویب شورای 
عالی بورس و اوراق بهادار رسید و در پی آن مقررات لازم برای پذیرش، معاملات و تسویه آن به 

تصویت هیات مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار و شورای عالی بورس رسید.
مدیرعامل بورس انرژی ایران با بیان اینکه گواهی صرفه جویی انرژی را یک ابزار جدید مالی 
و یک اوراق بهادار است، گفت: این بازار حجم مشخصی از یک حامل انرژی صرفه جویی شده را 
نمایندگی می کند. این گواهی دو نوع دارد که یکی گواهی صرفه جویی محقق شده و دیگری گواهی 
صرفه جویی تأمین مالی نام دارد. گواهی صرفه جویی محقق شــده مربوط به زمانی است که یک 
سرمایه گذار برای اجرای یک پروژه صرفه جویی اقدام کرده و صرفه جویی تحقق پیدا کرده است.

وی با بیان اینکه به اســتناد ماده ۳ مصوبات مورخ اول آبان ماه ۱۴۰۲ شــورای عالی انرژی 
کشــور، وزارتخانه های نفت و نیرو مکلف به تحویل حامل انرژی صرفه جویی شده به خریداران 
گواهی صرفه جویی در بورس انرژی ایران شده اند، گفت: علاوه بر این طبق این ماده، در زمان اوج 
مصرف، دارنده گواهی های صرفه جویی، به میزان گواهی خریداری شده، مشمول برنامه مدیریت 

مصرف وزارتخانه های نیرو و نفت نمی شود.
نقوی با بیان اینکه  گواهی صرفه جویی گاز در ۲ نماد اوج و غیراوج منتشر شده است، گفت: 
دارندگان گواهی اوج بار، این امکان را دارند تا در نیمه دوم سال که پیک مصرف گاز در کشور است، 
با اعلام قبلی به شرکت ملی گاز ایران، از شمول مقررات قطعی گاز خارج شوند. این ظرفیت های 
قانونی همانند آنچه پیش از این در معاملات برق سبز در بورس انرژی ایران تجربه شده بود، است.

وی با بیان اینکه این مســاله به صنایع کمک می کند ضمن منتفع شــدن از سایر مزایا، در 
ایام پیک مصرف به تولید محصولات خود ادامه دهند و از زیان تعطیلی های ناشی از برنامه های 

مدیریت مصرف جلوگیری کنند.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com
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کشاورزی 

فعالیت های تابستانه امسال 
متنوع و خلاقانه است

وزیر آموزش و پرورش گفت:۲۰ هزار پایگاه تابستانه فعال شده که می تواند میزبان چندین میلیون دانش آموز باشد اردوهای متعددی هم پیش بینی شده است که از آن جمله می توان به اردوهای 
چند روزه اشاره کرد.فعالیت های تابستانی امسال در حالی از روز گذشته آغاز شد که وزیر آموزش و پرورش در آئین افتتاحیه فعالیت های تابستانی چندین بار از والدین خواست فرزندان خود را به 
شرکت در این فعالیت های تابستانه تشویق کنند.رضا مراد صحرایی در پاسخ به این سوال که فعالیت های تابستانه امسال چه تفاوتی با فعالیت های تابستانه سال های قبل دارد؛ گفت: برنامه پایگاه 
تابستانی امسال چند ویژگی متفاوت با سال های قبل دارد؛ اول اینکه دوستان تلاش کردند همه ظرفیت های ممکن را درون وزارت آموزش و پرورش فعال کنند. معاونت های پرورشی، تربیت بدنی 
و سلامت همگی در یک ستاد فعالیت می کنند.وزیر آموزش و پرورش تفاوت دوم فعالیت های تابستانه امسال را وجود تنوع مناسب در این فعالیت ها دانست و گفت: تلاش شده است فعالیت های 

جذاب و متنوعی داشته باشیم؛ پایگاه های متعددی پیش بینی شده است؛ ۲۰ هزار پایگاه تابستانه فعال شده که می تواند میزبان چندین میلیون دانش آموز باشد.

با توسعه دیپلماسی 
اقتصادی در وزارت 

جهاد کشاورزی و 
دولت سیزدهم افزایش 

قابل توجه صادرات 
فرآورده های لبنی به 

روسیه و آغاز صادرات 
این محصولات به ژاپن و 

چین انجام شده است. 
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اخلال گران امنیت روانی در فضای مجازی به ویژه در زمینه انتخابات شناسایی و به دستگاه قضا معرفی شوند 
احمد محمدی زاده گفت: دســتگاه های مختلف فضای مجازی را رصد پایش می 
کنند و اخلالگران امنیت روانی در فضای مجازی به ویژه در زمینه انتخابات ریاست 

جمهوری، شناسایی و به دستگاه قضا و دادستان های استان معرفی می شوند. 
  به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی استان بوشهر و به 
نقل از خبرگزاری مهر ، احمد محمدی زاده چهارشنبه شب در نشست شورای فرهنگ 
عمومی استان بوشهر با تبریک اعیاد قربان و غدیر و گرامیداشت دهه امامت و ولایت 
اظهار داشت: هفته آینده ۴ مراسم عید غدیر خم، چهلمین روز شهادت آیت الله رئیسی 
و همراهان، انتخابات ریاست جمهوری و روز خانواده و تکریم بازنشستگان و برای هر 

کدام برنامه های ویژه ای تدوین شده است.
وی برگزاری جشن های عید غدیر در ۴۱ شهر استان بوشهر با مشارکت شهرداری ها 
را مورد تأکید قرار داد و تصریح کرد: شهرداری های استان بوشهر باید ضمن آذین بندی 
شــهرها و برپایی مراسم جشــن غدیر باید در عرصه انتخابات و مشارکت حداکثری 

مردم نقش آفرینی کنند.
استاندار بوشهر با تأکید بر نقش مهم اتاق اصناف در فعال کردن کسبه در برپایی 
جشن های عید غدیر گفت: اصناف در برپایی جشن های غدیر و چهلمین روز شهادت 

آیت الله رئیسی و همراهان ایفای نقش کنند.
محمدی زاده با اشاره به نقش مهم ادارات تبلیغات اسلامی، فرهنگ و ارشاد اسلامی، 

کانون های مساجد و قرآن در عرصه های عید امامت و ولایت و انتخابات ۸ تیر اضافه 
کرد: مساجد و اماکن مذهبی در عرصه های مختلف سیاسی اجتماعی و مذهبی نقش 
مهمی دارند که لازم است در عرصه انتخابات ریاست جمهوری در افزایش مشارکت 

مردم ایفای نقش کنند.
وی با بیان اینکه آموزش و پرورش و دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی استان بوشهر 
در عرصه انتخابات پیش رو باید نقش آفرینی لازم داشته باشند خاطرنشان کرد: ستاد 
مشــارکت انتخابات با همکاری آموزش و پرورش و شــهرداری ها در ۴۱ شهر استان 

بوشهر با محوریت فرهنگیان، معلمان، دانش آموزان و اولیای آنان برای حضور حداکثری 
در چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری فعال شود.

اســتاندار بوشهر نقش مهم شورای اطلاع رسانی در عرصه انتخابات را بسیار مهم 
دانست و تصریح کرد: کسانی که اهداف دشمن در فضای مجازی در راستای ناامیدی 
و حضور کم رنگ مردم در انتخابات ۸ تیر دنبال می کنند مورد رصد و شناسایی قرار 
می گیرند.وی در ادامه با تشکر از اقدامات انجام شده برای حضور حداکثری مردم در 
انتخابات ۸ تیر ماه تصریح کرد: خدمات دستگاه های مختلف، گروه ها و جریانات فرهنگی 

و سیاسی برای افزایش حضور در انتخابات ریاست جمهوری درخور تحسین است.
استاندار بوشهر برگزاری چهلمین روز شهادت آیت الله رئیسی و همراهان در نقاط 
استان را مورد تأکید قرار داد و افزود: انتخابات ریاست جمهوری بدون شک با مشارکت 

حداکثری مردم برگزار می شود و اهداف دشمنان ناکام خواهد شد.
محمدی زاده رئیس جمهور منتخب در انتخابات ۸ تیر ماه را ادامه دهنده راه شهید 
آیت الله رئیسی دانست و بیان کرد: صدا و سیمای استان بوشهر نسبت به راه اندازی 

تریبون آزاد اقدام کند.
وی با گرامیداشــت روز خانواده و تکریم بازنشستگان از همه دستگاه های اجرایی 
استان بوشهر درخواست کرد ضمن برپایی جشن ویژه خانواده ها نسبت به تجلیل و 

تکریم بازنشستگان ادارات خود اقدام کنند.

تحقق صادرات 733 میلیون دلاری فرآورده های لبنی
کریم حسن پور|   صادرات لبنیات در دولت سیزدهم نسبت به دولت قبل 100 درصد رشد کرد.

  با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت؛
شهرک صنعتی جهان آباد میبد؛ 

شهرک صنعتی برتر ایران شناخته شد

ســید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛ در بیست 
و هشتمین سالروز گرامیداشت روز صنعت، معدن 
و تجارت، از شــهرک صنعتی جهان آباد میبد به 
عنوان یکی از برترین شهرک های صنعتی در توسعه 

کسب و کار تجلیل شد.
 به گزارش روابط عمومی شــرکت شهرکهای 
صنعتی اســتان یزد، همزمان با برگزاری بیست و 
هشتمین سالروز گرامیداشت روز صنعت، معدن و 
تجارت، از شهرک صنعتی جهان آباد میبد به عنوان 
یکی از برترین شهرک های صنعتی در توسعه کسب 

و کار تجلیل شد.
در این همایش که با حضور عباس علی آبادی« 
وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت، »حمیدرضا 
حاجی بابایی« نایب رئیس مجلس شورای اسلامی، 
»فرشاد مقیمی« مدیرعامل سازمان صنایع کوچک 
و شهرک های صنعتی و جمعی از فعالات صنعت، 
معدن و تجارت برگزار شد، جوانان کارآفرین ملی، 
واحدهای نمونه و پیشکسوت صنعتی معرفی شدند 
و از محمدرضا ماندگاری مدیرعامل شرکت خدماتی 
شهرک صنعتی جهان آباد میبد با اهدای تندیس 

و لوح تجلیل شد.
شهرک صنعتی جهان آباد میبد به عنوان یکی از 
بزرگترین و پرسابقه ترین شهرکهای صنعتی استان 
یزد، با مساحتی بیش از ۴3۰ هکتار توانسته زمینه 
استقرار ۴۲۰ واحد صنعتی در حوزه های مختلف 

تولید را فراهم کند.
این شهرک صنعتی توانسته با 95 درصد واحد 
فعال، در زمینه توسعه کسب و کار و جهش تولید 

در استان و کشور پیشران باشد.

 پروژه »گذر مرکز تحقیقات« به مراحل 
پایانی رسید 

شهردار بوشهر از آغاز عملیات قیرپاشی و طی 
کــردن آخرین مراحل اجرایی، برای آســفالت و 
بازگشایی گذر موســوم به مرکز تحقیقات جهاد 
کشاورزی )حدفاصل پارک دانشجو تا بیمارستان 

تامین اجتماعی( خبر داد.
حســین حیدری با اشــاره به اینکــه تاکنون 
عملیات زیرسازی، ایجاد بلوار وسط، جدول  کشی 
و دیوارکشی و... با نظارت معاونت عمرانی شهرداری 
به مراحل پایانی رسیده است، افزود: طی روزهای 
اخیر قیرپاشی بخشی از گذر انجام شده و به زودی 
بعد از پایان عملیات قیرپاشی، آسفالت این معبر 

انجام می شود.
حیــدری با تاکید بر نقش موثــر این گذر در 
کاهش ترافیک منطقه یادآور شد: ایجاد گذر جدید 
از پارک دانشجو به بیمارستان تامین اجتماعی از 
خواســته های دیرین همشهریان بوشهری به ویژه 
شــهروندان محلات جنوبی بــوده که بعد از حل 
و فصل مشــکلات و معارضات موجود، به زودی به 

بهره برداری خواهد رسید. 

 کشــف بیش از ۲هزار ماینر در استان 
گلستان

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق گلستان 
گفت : تاکنون ۲۰3 مرکز غیرمجاز رمز ارز در استان 
شناسایی شد که از این تعداد ۲۰۷3 دستگاه رمز  
ارز غیر مجاز کشــف شده است که توان مصرفی 

آنها بیش از ۲۷۰۰ کیلووات در ساعت است.*
مومنی ، خبرنگار گلســتان :به گزارش روابط 
عمومي شــرکت توزیع نیروي برق گلستان؛ سید 
احمد موسوی گفت : از این تعداد ۱۱5 مرکز آن 
خانگی ، یک مورد عمومي، 39 مورد کشــاورزی 
،3۱ مورد صنعتی و ۱۷مورد از تعرفه سایر مصارف 

استفاده می نموده اند.
وی افــزود : همچنین بــا هماهنگی با نیروی 
انتظامی و دســتگاه قضایی و تعزیرات حکومتی 
اســتان، ۱5۰۰مورد از دستگاه های غیر مجاز رمز 

ارز  کشف و امحاء گردید.
موسوی اضافه کرد :  استفاده غیرمجاز از انرژی 
برق جهت تولید رمز ارز ضمن افزایش فشــار به 
شــبکه برق باعث خسارت به شبکه توزیع برق و 

لوازم مشترکان خواهد شد.  
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان افزود 
: اطلاعات مشترکانی که از طریق داده کاوی شرکت 
توزیع نیروی برق استان مشکوک به استخراج رمز 
ارز یا برق غیرمجاز هســتند توسط پلیس امنیت 

اقتصادی رصد می شود.
وی اضافه کرد: از هم اســتانیهای عزیز تقاضا 
داریم چنانچه از مراکز استخراج رمز ارزها اطلاعاتی 
دارند، این مراکز را به دفتر حراســت یا از طریق 
اپلیکیشن برق من یا تماس با ۱۲۱ اطلاع رسانی 

نمایند و از جوایز ارزشمند آن برخوردار شوند.

لبنیات یکی از مهم ترین کالاهای صادراتی بخش کشاورزی است که 
طی ســالیان اخیر ارزآوری زیادی برای کشورمان به همراه داشته است، 
به طوری که هم اکنون بخش زیادی از بازار کشورهای همسایه از جمله 
عراق، افغانستان و کشورهای اوراسیا در اختیار صادرکنندگان ایرانی است.

از طرف دیگر در سال گذشته با توسعه دیپلماسی اقتصادی در وزارت 
جهاد کشاورزی و دولت سیزدهم افزایش قابل توجه صادرات فرآورده های 
لبنی به روسیه و آغاز صادرات این محصولات به ژاپن و چین انجام شده 
است، به طوری که هم اکنون حدود ۴۰ کشور جهان خواهان محصولات 
لبنی ایران هستند.یکی از دلایل افزایش صادرات لبنیات ریشه در افزایش 
تولید شــیر خام دارد که این امــر با حمایت دولت از بخش خصوصی و 

دامداران صورت گرفته است.

 تولید 11.7 میلیون تن شیر خام سالانه در کشور
ســید احمد مقدســی درباره میزان تولید شیر خام اظهار کرد: طبق 

آخرین آمار وزارت جهاد کشــاورزی ۱۱.۷ میلیون تن شیر خام سالانه 
در کشور تولید می شود که نیاز داخلی صنعت لبنیات را پوشش می دهد 
و هیــچ کمبودی در ایــن زمینه نداریم.این مقام مســئول گفت: طبق 
نرخ تورم و افزایش هزینه های تولید هر ســاله قیمت شــیر خام توسط 
شــورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های ابلاغی محصولات کشاورزی 
تعیین تکلیف می شــود.وی اظهار داشت: بر اساس تصمیم گیری شورای 
قیمت گذاری و اتخاذ سیاســت های ابلاغی محصولات کشــاورزی سال 
گذشــته قیمت مصوب هر کیلوگرم شــیر خام با مشخصات 3.۲ درصد 
چربــی، 3 درصد پروتئین و بار میکروبی زیر ۱۰۰ هزار، ۱5 هزار تومان 
تعیین و ابلاغ شده بود.رئیس انجمن صنفی گاوداران ایران تصریح کرد: 
امســال نیز براساس تصمیم گیری این شورا قیمت هر کیلوگرم شیرخام 
تعیین شــده اما هنوز ابلاغ نشده است.مقدسی با بیان اینکه ۶۰ درصد 
تغذیه دام شــیری و گوشتی را یونجه و ذرت علوفه ای تشکیل می دهد، 
گفت: در حال حاضر نهاده های دامی مورد نیاز این صنعت در کشور موجود 

اســت، اما تولیدکنندگان با افزایش نرخ یونجه و ذرت علوفه ای روبه رو شده اند، 
امــا تولید کنندگان این صنعت با افزایش نــرخ یونجه و ذرت علوفه ای روبه رو 
شده اند.وی بیان کرد: امسال قیمت هر کیلوگرم یونجه به حدود ۱۶ هزار تومان 
و ذرت علوفه ای به حدود ۴ هزار تومان رسیده که این امر نگرانی هایی را برای 

تولیدکنندگان ایجاد کرده است.

  افزایش بیش از 100 درصدی صادرات محصولات لبنی
براساس آمارهای گمرک در سال گذشته 55۰ هزار و ۷۰۰ تن فرآورده های 
لبنی به ارزش ۷33 میلیون و ۴۰۰ هزار دلار صادر شــده، به طوری که طبق 
این آمار بیشــترین میزان صادرات وزنی مربوط به خامه، شیر و شیرخشک و 

بیشترین صادرات از نظر ارزشی نیز مربوط به شیرخشک و پنیر بوده است.
این در حالی اســت که در همین بازه زمانی در ۱399 که ســال آخر دولت 
دوازدهــم بود تنها ۴3۰ هــزار و 9۲ تن فرآورده لبنی به ارزش 3۶۶ میلیون و 
۶۴۱ هزار دلار صادر شــده بود که این امر نشــان دهنده رشد ۲۸ درصدی به 

لحاظ وزنی و بیش از ۱۰۰ درصدی به لحاظ ارزشی است.

  جزئیات صادرات محصولات لبنی در سال گذشته
 در سال گذشته ۱۲9 هزار تن شیر و خامه تبخیر شده به ارزش ۱3۲ میلیون 
دلار، ۱۰۴ هزار تن پنیر به ارزش ۱3۷ میلیون دلار، 3۱ هزار و ۸۰۰ تن ماست 
به ارزش ۱۶ میلیون دلار و ۱5 هزار و 3۰۰ تن کره به ارزش 5۴ میلیون دلار 
صادر شده است.شیر خشک صنعتی و اطفال نیز یکی دیگر از فرآورده های لبنی 
است که سهم زیادی به لحاظ وزنی و ارزش در صادرات سال گذشته داشته، به 
طــوری که طی این مدت ۱۰3 هزار و ۸۰۰ تن از این محصول به ارزش ۲۷۴ 
میلیون دلار صادر شده است.از طرف دیگر ۲۷ هزار و 5۰۰ تن بستنی به ارزش 
۴۷ میلیون و 3۰۰ هزار دلار، ۶ هزار تن شیر و خامه تغلیظ شده به ارزش ۱۰ 
میلیــون دلار، ۱۱۲ هزار تن دوغ و کفیر به ارزش 5۴ میلیون دلار و ۲۱ هزار 

تن آب پنیر به ارزش 9 میلیون و 3۰۰ هزار دلار صادر شده است.

 ۹0 درصد لبنیات صادراتی ایران به ۵ کشور صادر شد
افزایش سهم تجاری در بازار بین المللی یکی از اهدافی است که دولت ها برای 
توسعه بخش تولید دارند. در سال های نه چندان دور حتی به دست آوردن بازار 
برای کالاها منجر به مناقشه می شد. بازار تقاضا یکی از بسترهای رشد اقتصادی 
و توسعه صنعتی بوده که کشورها را به سوی بازارهای فرا مرزی هدایت می کند. 
تولید فرآورده های لبنی کشور در چند سال اخیر روند افزایشی داشته و بخشی 
از این محصولات مازاد بازار محســوب می شــوند؛ بنابراین گسترش بازارهای 
خارجی می تواند کمکی برای رشــد اقتصادی و تأمین منابع مالی بیشتر برای 
توســعه فعالیت های تولیدی باشد.در سال گذشته بیش از ۴۰ کشور مشتری 
لبنیات ایران بودند ولی در دو ماهه نخست سال 5 کشور عراق با 5۲.۶ درصد، 
پاکستان ۱۸.۴ درصد، افغانستان ۱۰.۱ درصد، جمهوری آذربایجان ۴.5 درصد 
و امارات متحده عربی ۴.3 درصد نزدیک به 9۰ درصد از حجم صادرات لبنیات 
ایــران را به خود اختصاص داده اند. مقصد عراق با وجود کاهش ۱5.۱ درصدی 
حجم صادرات در دو ماهه نخســت ۱۴۰3 نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
همچنان بیش از نیمی از صادرات لبنیات ایران را به خود اختصاص داده است 

و مقصد اول صادرات لبنیات ایران به شمار می رود.

مکان مشارکت متولدین 1۵ تیرماه 1۳۸۵ به قبل، در دور دوم از انتخابات  
ســید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛ دبیر ســتاد انتخابات استان یزد گفت: تمام 
کسانی که سن آنها تا دور دوم انتخابات ۱۸ سال کامل باشد یا به عبارتی متولدین 
۱5تیرماه ۱3۸5 به قبل، می  توانند در این دوره از انتخابات مشارکت داشته باشند. 
ســعید رستگاری دبیر ستاد انتخابات استان یزد، ضمن قدردانی از حضور پرشور 
و حماســی مردم شریف و قدر شناس استان در انتخابات چهاردهمین دوره ریاست 
جمهوری، افزود: براساس قانون اگر درمرحله اول انتخابات هیچ کدام از نامزدها نتوانند 
اکثریت مطلق آراء را کسب نمایند انتخابات به مرحله دوم می رود و دو نفر اول که 
بیشــترین آراء را به خود اختصاص داده انــد در مرحله دوم به رقابت بایکدیگر می 
پردازند که با پایان شمارش آراء و اعلام نتایج هیچ کدام از نامزد ها موفق به کسب 
اکثریت مطلق آراء را نشدند، بر همین اساس جمعه ۱5 تیرماه دور دوم انتخابات در 

سراسرکشور و استان یزد برگزار می شود. 
وی در مورد افراد واجد شرایط رای دادن در این دوره از انتخابات نیز گفت: تمام 

کسانی که سن آنها تا روز دور دوم انتخابات ۱۸سال کامل باشد یا به عبارتی متولدین 
۱5تیرماه ۱3۸5 به قبل، می  توانند در این دوره از انتخابات مشارکت داشته باشند.

رســتگاری ادامه داد: تبلیغات نامزدها از زمان اعلام رسمی آراء شروع شده است 
و تا ۲۴ ســاعت قبل از روز اخذ رأی گیری یعنی تا ســاعت ۸ صبح روز پنجشــنبه 
۱5تیرمــاه ادامه دارد و تبلیغات نامزد ها به صورت مجازی، حقیقی و تلویزیونی پس 

از این زمان متوقف خواهد شد. 
دبیر ســتاد انتخابات استان یزد با اشــاره به اینکه استان یزد آمادگی کامل برای 
برگزاری دور دوم انتخابات را دارد گفت: تمامی فرمانداران بخشداران مستقل و عوامل 
اجرایی انتخابات آماده به کار هستند و تعرفه های مرحله دوم امروز از تهران تحویل 
گرفته می شود و پس از اینکه وارد استان شد بین شهرستان ها تقسیم می شود.  

رستگاری در پایان افزود: از همه هم استانی های عزیز و شریف استان درخواست 
می شود که یکبار دیگر باحضور حماسی خود همانند جمعه هفته قبل به پای صندوق 
های رای آمده وکار ناتمام باقی مانده را تمام و باحضور گرم خود در سرنوشت کشور 

عزیزمان سهم باشند.

نایب رئیس شورای فرهنگ عمومی استان بوشهر: 

سامانه تامین آب شرب میناب هرمزگان به بهره برداری رسید 
سامانه تامین آب شرب شــهر میناب هرمزگان با حضور معاون آب و آبفای وزارت نیرو و 
مدیرعامل شرکت مهندسی آبفای کشور و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان به 

بهره برداری رسید.
این ســامانه در اقدامی جهادی و با هدف پایداری وضعیت آب شرب دومین شهر بزرگ 

هرمزگان وارد مدار بهره برداری شد.
هاشم امینی مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور در تشریح جزئیات این سامانه 
با بیان اینکه پایداری وضعیت آب شــرب میناب به عنوان دومین شهر بزرگ هرمزگان و 
تراکم بالای جمعیتی از اهمیت ویژه ای برخوردار است، افزود: در این راستا و برای بهبود 

وضعیت آب شرب شهر میناب، ۶ حلقه چاه پس از تجهیز و بهره برداری، وارد مدار شد.
وی ظرفیت تامین آب از این منابع را ۴۰۰ لیتر بر ثانیه عنوان کرد و گفت: ارزش این پروژه 

مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور تصریح کرد: با وارد مدار شدن این چاه ها، ۴۰۰ میلیارد ریال است که نیاز آبی یک شهر و ۱۲ روستای همجوار را تامین می کند.

وضعیت آب شرب جمعیتی بالغ بر 9۸ هزار و ۲۴۱ نفر در میناب بهبود یافت.
عبدالحمید حمزه پور مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان نیز در این مراسم ضمن 
قدردانی از حساسیت وزارت نیرو و شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور نسبت به وضعیت 
آب شرب میناب افزود: میناب یکی از شهرهای پرجمعیت هرمزگان است که این سامانه در 

اقدامی جهادی با هدف گذر از تنش آبی تابستان به بهره برداری رسید.
وی ادامه داد: دولت سیزدهم نگاه ویژه ای به تامین آب هرمزگان داشته که بهره برداری 
از این سامانه نیز با هدف تحقق وعده دولت به مردم میناب در راستای تامین آب شرب با 

کیفیت و پایدار صورت گرفت.
حمزه پور مشارکت آب منطقه ای در بهره برداری از این سامانه مورد اشاره قرار داد و گفت: 
هم افزایی مجموعه های وزارت نیرو در استان هرمزگان و همراهی و حمایت های استاندار 

هرمزگان باعث شده تا دغدغه های تامین آب استان نسبت به گذشته کاهش یابد.

با حضور معاون آب و آبفای وزارت نیرو و مدیرعامل شرکت مهندسی آبفای کشور؛



انرژی 
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 دورخیز صرفه جویی ۹ 
میلیارد مکعبی گاز

گواهی صرفه جویی گاز امروز در شرکت ملی گاز رونمایی شد و طبق گفته مدیرعامل شرکت ملی گاز پیش بینی می شود سالانه ۹ میلیارد متر مکعب گاز صرفه جویی شود.
مجید چگینی مدیرعامل شرکت ملی گاز در مراسم رونمایی از بازار بهینه سازی انرژی و محیط زیست در بورس انرژی ایران و آغاز گواهی صرفه جویی گاز گفت: گواهی صرفه جویی یکی از ابزارها 

در راستای افزایش مشارکت مردمی است که البته در سال های گذشته با مکانیسم های دیگر این کار را انجام داده ایم.
وی افزود: از سال ۱۴۰۱ تاکنون بیش از ۸.۵ هزار میلیارد تومان گواهی صرفه جویی صادر شده است. به طوریکه در سال ۱۴۰۱ حدود ۳ همت، سال گذشته ۲.۵ همت و امسال نیز ۳ همت گواهی 
صرفه جویی صادر شده است.چگنی گفت: در حال حاضر مجوز ۱۲۵ میلیون متر مکعب گاز را برای عرضه در بازار بورس عرضه گرفته ایم و با این گواهی صرفه جویی می توانیم شاهد صرفه جویی تا 
سقف ۱۰ میلیارد متر مکعبی باشیم.وی افزود: تاکنون مجوز سه پروژه بهینه سازی را از سازمان برنامه و بودجه گرفته ایم. اولین پروژه تامین ۴.۵ میلیون بخاری گازی کم مصرف است که پیش بینی 

می شود ۹ میلیارد متر مکعب را در ۵ سال صرفه جویی کنیم. دومین مورد بهینه کردن تونل های آجرپزی ها بوده و سومین مورد بهینه کردن نیروگاه شهرک صنعتی فرهنگیان است.

   با دیدار مدیر کل بهزیستی استان با دستیار 
مردمی سازی استاندار گلستان 

مومنی ، خبرنــگار گلســتان: به گــزارش روابط 
عمومی اداره کل بهزیســتی  اســتان گلستان و بر 
اساس اهمیت موضوع مردمی سازی دولت و ایجاد 
حلقه های میانی برای انجام تمامــی امور دولتی، 
 دیدار صمیمانــه ای در دفتر مدیر کل بهزیســتی 
 با حضور دستیار ویژه ی اســتاندار در امور مردمی 
سازی دولت انجام شد و در این دیدار بر راهکارهای 
اصولی و اساســی برای تحقق برنامه های مردمی 

سازی تاکید شد.
در ابتــدای جلســه دکتــر طاهــری زاده مدیر 
کل بهزیســتی ضمــن خــوش آمــد گویــی با 
تاکید بر نقش مــردم در پیش برد اهــداف انقلاب 
و نظام گفت: اگر قرار اســت در حوزه   بهزیســتی 
 خصوصا آســیب های اجتماعی تحولــی به وجود 
بیاید ضمن هم افزایی دستگاه های  فرهنگی، باید 
از ظرفیت های مردم در تمــام بدنه ی دولت کمک 

گرفت.
در ادامه ســید حســین علوی، دســتیار ویژه ی 
اســتاندار در امــور مردمی ســازی بــا تاکید بر 
نیاز بدنه ی دولت بــه ورود مردم در تمام شــئون 
حکمرانــی گفت: مردمی ســازی جــزو گفتمان 
 انقلاب اســت و حــرف جدیدی نیســت، ولی در 
مقطعی این هدف کم رنگ شد که در دولت سیزدهم 
و با رهنمودهای مقام معظم رهبری دوباره به جریان 

درآمد.

  تقدیر مدیرکل بهزیســتی خوزستان از 
مدیرعامل شرکت نفت و گاز مسجدسلیمان

مدیرکل بهزیستی اســتان خوزســتان با اهدای 
لوح تقدیــر از تلاش هــا و اقدامــات خیرخواهانه 
 مدیر عامــل شــرکت بهره بــرداری نفــت و گاز 
مسجدســلیمان در کمک به جامعه هدف آن اداره 

کل قدردانی نمود.
محســن رضایی میرقائد رییس اداره بهزیســتی 
مسجدســلیمان با حضور در دفتــر کار مهندس 
علیرضا هیهاوند ضمن ابلاغ مراتب سپاس و قدردانی 
مدیرکل سازمان متبوع خویش از مجموعه شرکت 
بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان، لوح تقدیر 
امضاء شده توســط دکتر مهران کریمیان مدیر کل 
بهزیستی استان خوزســتان را به مهندس علیرضا 

هیهاوند اهداء نمود.
طــرح زمینه های مشــارکت و همکاری بیشــتر 
میــان ایــن دو ســازمان و اســتفاده از ظرفیت 
شــرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدســلیمان 
 در قالــب اقدامــات و خدمــات عــام المنفعه به 
جهت تأمین رضایت مندی شــهروندان مشمول 
جامعه هدف بهزیستی از دیگر مباحث مطرح شده 

در این جلسه بود.

  دیدار صمیمانه مدیرعامل شــرکت بهره 
برداری نفت و گاز مسجدسلیمان با پرسنل 

مجتمع فرآورشی هفتکل

مدیرعامــل شــرکت بهره بــرداری نفــت و گاز 
مسجدســلیمان بــه منظور بررســی مســایل و 
مشــکلات مختلف کارکنان واحدهای فرآورشی 
 این شــرکت با حضور در کارخانه بهــره برداری و

 نمک زدایی هفتکل مرکزی بــا کارکنان این واحد 
دیدار و گفتگــو نمود.مهندس علیرضــا هیهاوند 
در این دیدار که از ســوی روســای روابط عمومی- 
نگهــداری و تعمیــرات -عملیات بهــره برداری 
 همراهــی می شــد ضمــن قدردانــی از زحمات 
کارکنان بخــش عملیات که زمینــه تحقق تعهد 
تولید نفت ،تأمین انرژی و ارز مورد نیاز کشــور را 
فراهم مــی آورند پای صحبت و بیان مشــکلات و 
چالش های مختلف کارکنان نشست و به جهت رفع 
این مسایل،دستورات لازم را به بخش های مربوطه 

صادر نمود.

تنها راه کشاورزان 
استفاده از 

تکنولوژی های جدید 
است. آنها باید بدانند 

در صورتی که یک چاه 
کشاورزی به میزان ۸۰ 
درصد از برق مصرفی 

خود را با تجهیز سامانه 
خورشیدی تأمین کند.

 گام های دولت سیزدهم برای تولید 10هزار
 مگاوات برق تجدیدپذیر
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کریم حسن پور|     تلاش برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر در کشور از ابتدای فعالیت دولت سیزدهم مورد توجه جدی قرار گرفت.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1403/04/13
شماره : 1667

در آغــاز به کار دولت وزیر نیرو اعلام کرد: دولت برنامه ای چهارســاله بــرای افزایش ۱۰ هزار مگاواتی انرژی های تجدیدپذیر دارد 
و پــس از آن بود که »محمود کمانی« رئیس ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهــره وری برق ایران هم اعلام کرد: ۱۰ هزار مگاوات 
نیروگاه جدید در بخش انرژی های تجدیدپذیر با کمک سرمایه گذاران بخش خصوصی در استان های مختلف کشور ساخته می شود.
 در همین ارتباط دی ماه سال گذشته عملیات احداث ۴هزار مگاوات نیروگاه خورشیدی در کشور با حضور رئیس جمهور شهید آغاز شد.

 کرمان از استان هایی است که کشاورزان آن هر ساله با شروع گرما با معضل خاموشی موتورپمپ ها مواجه بوده اند. مسئولان این 
اســتان تنها راه حل این مشــکل را نصب پنل های خورشیدی می دانند و می گویند: اگر کشاورزان به برنامه نصب پنل های خورشیدی 
بپیوندند، با یک تیر چند هدف را نشانه رفته اند؛ هم مشکل قطع برقشان حل می شود و هم می توانند از محل آن، درآمد نیز داشته 
باشــند. »محمد ســلیمانی«، مدیرعامل شرکت توزیع برق شمال اســتان کرمان در این خصوص می گوید: با توجه به شرایط گرما و 
اوج مصرف، طبق آخرین مصوبات ملی و بخشــنامه های کشــوری، برق چاه های کشاورزی به طور روزانه باید طی چندساعت شامل 

محدودیت قطع برق شود.
وی اضافه می کند: در این شرایط تنها راه کشاورزان استفاده از تکنولوژی های جدید است. آنها باید بدانند در صورتی که یک چاه 
کشاورزی به میزان ۸۰ درصد از برق مصرفی خود را با تجهیز سامانه خورشیدی تأمین کند، از محدودیت بار معاف می شود و کشاورزان 
با این اقدام به صورت همزمان مازاد تولید برق در ماه های گرم یا سایر ماه ها را می توانند با قیمت تضمینی یا در بورس به فروش برسانند.

»حمزه صدیقی«، مدیرعامل شرکت توزیع برق جنوب کرمان نیزدر این زمینه می گوید: در این شرایط تنها گزینه ای که می تواند 
به همه کمک کند، احداث سیستم های خورشیدی است. در این زمینه با حمایت های دولت سیزدهم و تأکید شهید رئیسی مصوبه 
نصب پنل های خورشیدی از اردیبهشت ماه امسال ابلاغ شده و از آنجایی که نصب پنل ها و احداث نیروگاه نیز زمان زیادی نمی خواهد، 

می توان امیدوار بود امسال با استفاده از انرژی خورشیدی دیگر شاهد خاموشی ها در استان نباشیم.
به گفته وی در برخی استان های کشور کشاورزان در نوبت ثبت نام و نصب این پنل ها هستند و استقبال زیادی داشته اند که بسیار 

کمک کننده خواهد بود.
صدیقی با اشاره به قطع برق و تأثیر آن در قطع آب آشامیدنی شهروندان اضافه می کند: کرمان در موقعیت طلایی انرژی خورشیدی 
قرار دارد، هم از نظر آفتاب و هم وزش باد؛ حتی تولید انرژی از ضایعات کشــاورزی مثل خرما، پســته و... نیز در اســتان ما می تواند 

رشد نامتعارف مصرف برق در تابستان امسال
 ســخنگوی صنعت برق در خصوص میزان تقاضای مصرف برق در کشــور گفت: 
طبق آمار ســال های گذشــته انتظار می رفت که میزان مصرف برق ۴ درصد افزایش 
یابد، اما در تابستان امسال میزان تقاضای مصرف بیش از ۸ درصد افزایش یافته و این 

رشد نامتعارف است.
به گزارش از وزارت نیرو، مصطفی رجبی مشهدی افزود: مصرف برق کشور از ۶۸ 
هزار مگاوات در سال گذشته، به رقم ۷۳ هزار و ۶۰۰ مگاوات در تیرماه جاری رسیده 

که نشان می دهد درعمل دچار ناترازی هستیم.
وی در خصوص طرح مدیریت بار در صنایع ادامه داد: صنایع به سه دسته تقسیم 
شــده اند که در این قالب، صنایع کوچک ۹۰ درصد مشــترکان صنعتی ما را تشکیل 
می دهنــد که هیچ گونه محدودیتی برای تأمین برق آنها وجود ندارد. بااین وجود باید 
با رعایت مدیریت مصرف به ویژه در بین ساعات ۱۳ تا ۱۸ همکاری لازم را با صنعت 

برق کشور داشته باشند.
مدیرعامل توانیر خاطرنشــان کرد: با هماهنگی و همکاری شــرکت شهرک های 
صنعتی، صنایع متوســط و بزرگ با تغییر روز تعطیل به روزهای عادی وســط هفته 
و نیز انتقال مصارف بخش های انعطاف پذیر به ســاعت های غیر اوج بار، در این طرح 

مشارکت مطلوبی داشته اند.
رجبی مشهدی گفت: ۲۰ شهرک صنعتی در کشور بسیار بزرگ و پرمصرف هستند 
به طوری که ۲۰۰ تا ۳۰۰ مگاوات مصرف برق دارند، بنابراین برای مدیریت ناترازی، این 
صنایع با جابه جایی روز تعطیل با یک روز در وسط هفته، با صنعت برق برای تأمین 

برق پایدار همکاری می کنند.

وی افزود: حدود ۷۰۰ واحد صنعتی در کشور در رده صنایع انرژی بر و بزرگ قرار 
می گیرند که بر اســاس ماده ۴ قانون مانع زدایی، این صنایع مکلف به احداث نیروگاه 
به میزان حداقل ۱۰ هزار مگاوات هستند که هزار مگاوات از این مقدار را نیروگاه های 

تجدیدپذیر تشکیل می دهند.
ســخنگوی صنعت برق ادامه داد: تا این لحظه حدود ۱۶۰۰ مگاوات به تولید برق 

کشور از طریق نیروگاه های احداثی بخش صنایع اضافه شده است.
رجبی مشهدی درعین حال منطقه تهران با ۳ استان تهران، البرز و قم را با بیشترین 
مصرف برق و استان های شمالی را با کمترین میزان مصرف برق دانست و خاطرنشان 
کرد: مصرف برق استان مازندران منعطف بوده و متناسب با شرایط جوی نوسان دارد. 
به طوری که مصرف ۵ هزار مگاواتی این استان با بارش باران به ۲ هزار مگاوات کاهش 
می یابد؛ بنابراین حدود ۳ هزار مگاوات از مصرف برق اســتان های مازندران و گلستان 

مربوط به سیستم های سرمایشی است.
وی با اشاره به وجود حدود ۱۰ هزار مگاوات ناترازی در تولید و مصرف برق ادامه 
داد: باید مصارف بخش های انعطاف پذیر را به ساعات غیر اوج بار منتقل کنیم. در این 
زمینه مصارف صنایع و ادارات را با کاهش یا تغییر ساعت کار می توان مدیریت کرد.

تکالیف هوشمندسازی در وزارت نفت محقق شد
وزارت نفت در ۳ سال اخیر اقدام های گسترده ای برای هوشمندسازی ارائه خدمات 
انجام داده به طوری که اکنون به پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند و درگاه ملی 

مجوزهای کشور متصل شده است.
 هوشمندســازی در بخش های مختلف جامعه با توجه به تغییر شتابان فناوری 
به عنوان اصلی اجتناب ناپذیر پذیرفته شده است. دولت ها نیز به این موضوع باور دارند 
که اگر می خواهند از گردونه رقابت با دیگر کشــورها و بخش خصوصی کشور خود 

بازنمانند باید با سرعت قابل قبولی در مسیر هوشمندسازی حرکت کنند.
این در شرایطی است که تا چند سال گذشته الکترونیکی شدن دولت در دستور 
کار قرار داشت، اما اکنون هوشمندسازی ارائه خدمات دولتی مورد توجه قرار گرفته 
اســت. بر این اســاس، در مرحله گذار از دولت الکترونیک به دولت هوشمند، همه 
دســتگاه های اجرایی کشــور مکلف اند خدمات در حال ارائه خود )به شــهروندان، 
کســب وکار و دولت - به ترتیب خدمات با ماهیــت G۲C ،G۲B و G۲G( را به صورت 

الکترونیکی ارائه و بخشی از آن ها را نیز هوشمند کنند.
در این مســیر، مفهوم احراز هویت یکباره و یکپارچه متقاضیان دریافت خدمات 

از دستگاه های اجرایی با هدف تسهیل دسترسی کاربران در دستور کار دولت است. 
یعنی افزون بر اینکه همه خدمات هر دستگاه در پنجره واحد خدمات آن دستگاه ارائه 
می شود، به پنجره ملی خدمات دولت هوشمند ) my.gov.ir( نیز متصل خواهد بود.

تکالیف دستگاه های اجرایی بر اساس قانون در این حوزه شامل راه اندازی پنجره 
واحد دستگاه مطابق الزام ها، ارائه ۱۰۰ درصد خدمات در پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند، ارائه الکترونیکی همه مجوزها، استعلام ها و تائیدیه ها و هوشمندسازی ۲۰ 

درصد خدمات است.
وزارت نفت نیز به عنوان دســتگاه دولتی خدمت رسان در این زمینه اقدام کرده 
است. این وزارتخانه توانسته به تفکیک ستاد و شرکت های تابع خود در ۳ سال اخیر 
اقدام های گسترده ای را انجام دهد، به طوری که اکنون ۹۷.۵ درصد خدمات مجموعه 
وزارت نفت در پنجره ملی خدمات دولت ارائه می شود و تنها یکی از خدمات به دلیل 
بازنویســی ســامانه، تاکنون به این پنجره متصل نشده که آن هم در مراحل پایانی 
است، این وزارتخانه همچنین توانسته است ۱۰۰ درصد تکالیف هوشمندسازی خود 

را انجام دهد.

اتصال به پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند یکی از مهم ترین اقدام های وزارت 
نفت برای هوشمندسازی است. بر این اساس، پنجره واحد حقیقی و حقوقی وزارت 
نفت در حوزه های مختلف ارتباط با شهروندان و کسب وکار، خدمات می دهد. صدور 
موافقت اصولی و به هم رســانی عرضه و تقاضای حوزه پژوهش و فناوری نیز در این 
قالب و از مسیر پنجره ملی در سطح ستاد وزارت نفت ارائه می شود. همچنین همه 
خدمات و زیرخدمات امور مشترکان در شرکت ملی گاز ایران به شیوه های گوناگون 

و هوشمند ارائه می شوند.
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران نیز یکی از شرکت های تابع وزارت نفت 
است که به طور مستقیم برای ارائه خدمات با مردم در ارتباط است. این شرکت افزون 
بر صدور مجوزهای مربوط به جایگاه سوخت و سوخت رسان ها و فعالیت فروشندگان 
فرآورده های نفتی مایع، ســرویس های کارت هوشــمند سوخت مانند صدور کارت 

خودروهای نوشماره را نیز انجام می دهد.
از سویی، امکان ثبت شکایت، پیشنهاد و پیگیری درخواست ها در همه شرکت های 

زیرمجموعه وزارت نفت فراهم است.  

فرهنگ سازی شود.
وی خاطرنشان می کند: باتوجه به شرایط موجود و نقطه نظرات مدیران توزیع برق استان، انتظار 
می رود هم شــاهد استقبال بیشــتر کشاورزان برای نصب پنل های خورشیدی باشیم و هم در سطح 
ملی، با رویکردی کشوری، مدیریت اعمال محدودیت به دست استانداران داده شود تا به اقتضای هر 
منطقه، برنامه ریزی صورت گیرد و در این میان، خسارت و آسیب به برخی اقشار از جمله صنایع یا 

کشاورزان نیز می تواند کمتر شود.
 

 درآمد ۴۱۰ میلیارد ریالی هرمزگانی ها از تولید انرژی خورشیدی
اســتان هرمزگان از استان های پیشــرو در بهره گیری از برق خورشیدی است. »محمد کریمی«، 
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق هرمزگان نیز می گوید: مردم این اســتان سال گذشته با تولید 
۱۴ هزار و ۶۰۰ مگاوات ساعت برق از طریق انرژی خورشید ۴۱۰ میلیارد ریال درآمد کسب کردند.

وی تعداد نیروگاه های فعال خورشیدی در استان را یک هزار و ۷۰۰ نیروگاه عنوان کرده و می گوید: 
هرمزگان یکی از استان ها ی مستعد برای تولید و بهره وری انرژی خورشیدی است؛ میزان تابش نور 
خورشید در این استان هزار و ۸۰۰ کیلووات ساعت بر مترمربع بوده که این میزان تابش و استعداد، 

تقریباً در کل کشور کم نظیر است.
مدیرعامل شرکت توزیع برق هرمزگان، با برشمردن قابلیت ها و استعدادهای توسعه نیروگاه های 
خورشــیدی در این اســتان افزود: علاوه  بر نیروگاه های خورشیدی خانگی )کوچک مقیاس(، استان 
هرمزگان استعداد ایجاد نیروگاه های بزرگ خورشیدی نیز دارد و سرمایه گذاران به ایجاد این نیروگاه ها 

در استان تشویق شده اند.
کریمی همچنین با اشاره به اشتغالزایی احداث نیروگاه های خورشیدی اضافه می کند: افراد تحت 
پوشــش کمیته امداد از جمله اقشاری هستند که در شــهرهای مختلف توانسته اند با بهره گیری از 
راه اندازی نیروگاه های خورشــیدی به خودکفایی برســند. ایجاد چنین نیروگاه های خانگی به سایر 

مشترکان در مناطق مختلف و شهرستان های این استان پیشنهاد می شود.
 

 اعطای تسهیلات برای نصب پنل های خورشیدی
سخنگوی برق خوزستان یکی ازاقدامات مؤثر در رفع محدودیت های انرژی اولیه در افق ۱۴۰۰ را روی 
آوردن به انرژی های تجدید پذیر مثل انرژی خورشیدی می داند و می گوید: در نظر داریم برای مشترکانی 

که تمایل به نصب پنل های خورشیدی بر بام خانه ها یشان دارند، تسهیلات ویژه ای را فراهم کنیم.
کیومرث زمانی بااشاره به اینکه در حال حاضر ۱۸۰۰ کیلووات معادل ۸/۱ مگاوات انرژی خورشیدی 
در خوزستان نصب شده است، افزود: نصب یک نیروگاه ۱۰ کیلوواتی حدوداً ۲۰۰ میلیون تومان هزینه 
دارد، از این رو در نظر داریم با هماهنگی های انجام شــده وامی را در اختیار متقاضیان قرار دهیم تا 

تجهیزات اولیه به صورت تسهیلات با سود ۱۰ درصد خریداری شود.
 

 راه اندازی ۳ هزار نیروگاه برق خورشیدی در بوشهر
»علی باستین«، معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار بوشهر نیز از راه اندازی ۳ هزار نیروگاه برق 
خورشیدی در استان خبر می دهد و می گوید: با تکمیل این طرح ها، سالانه ۲۵ هزار و ۵۰۰ مگاوات 

به ظرفیت تولید برق استان بوشهر افزوده می شود.
وی اهمیت نیروگاه های برق خورشیدی را مورد اشاره قرار داده و تصریح می کند: توسعه نیروگاه های 
تولید برق خورشیدی علاوه بر تأمین انرژی پاک و پایدار به علت نگرانی فزاینده درباره تغییرات آب 

و هوایی و آلودگی زیست محیطی در حال افزایش است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار بوشهر با بیان اینکه در سال جهش تولید با مشارکت مردم 
در راستای تحقق اهداف دولت آیت الله رئیسی و با هدف جبران ناترازی برق و توانمندسازی اقتصاد 
و معیشــت خانوار های کم برخوردار، راه اندازی نیروگاه برق خورشــیدی در روستا های استان بوشهر 
در دستور کار قرار گرفته است، اضافه می کند: قرار است در سال جاری ۳ هزار واحد نیروگاه کوچک 

مقیاس با ظرفیت ۵ کیلووات ساعت در استان راه اندازی شود.
باستین پرداخت وام ۱۵۰ میلیون تومانی با بهره ۴ درصدی و بازپرداخت ۷ ساله را برای خرید و 
نصب هر نیروگاه برق خورشــیدی اعلام و خاطرنشان می کند: یکی از مزیت های مهم راه اندازی این 
نیروگاه ها خرید تضمینی برق به مدت ۲۰ سال توسط وزارت نیرو است که بازپرداخت اقساط وام یاد 

شده را تضمین می کند و از سال هشتم به بعد همه درآمد آن به خانوار ها برمی گردد.
وی تضمین کیفیت پنل ها و قطعات نیروگاه های برق خورشیدی توسط شرکت سازنده و مجری 
را به مدت ۱۵ ســال و خدمات پس از فروش را ۱۰ ســاله عنوان کرد و گفت: هیچ محدودیتی برای 
پرداخت تســهیلات بانکی برای راه اندازی نیروگاه برق خورشــیدی در شهرستان ها و روستا ها وجود 

ندارد و به همه متقاضیان پرداخت می شود.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار بوشهر سهم هر دهیاری را راه اندازی حداقل ۳۰ نیروگاه 
برق خورشیدی می داند و تصریح می کند: در نصب و راه اندازی بیشتر از سهم تعیین شده محدودیت 

وجود ندارد و این موضوع یکی از ملاک های ارزیابی عملکرد دهیاران خواهد بود.
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معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی و سرپرست سازمان خصوصی سازی کشور، موضوع مولدسازی را یک امر راهبردی دانست و گفت: همراهی و همکاری دستگاه های مختلف اجرایی 
در روند مولدسازی یک ضرورت است.

ابراهیم بازیان، سه شنبه در جلسه کارگروه استانی مولدسازی فارس در شیراز افزود: این مهم به لحاظ ماهیت کار، سختی های خود را دارد و باید همواره یک امر دائمی و جاری تلقی شود.
وی ادامه داد: دستگاه ها بعضا به این موضوع یک نگاه حداقلی دارند و آن این است که این املاک فروخته و به حساب خزانه واریز شود که قطعا این نگاه یک نگاه محکوم است.

او اظهار کرد: نگاه ما به مولدسازی یک نگاه حداکثری است و حتما باید املاکی که چندین سال مازاد و به نوعی بلاتکلیف است تعیین تکلیف شود و پس از فروش، در پروژه های نیمه 
تمام که منتظر حمایت های مالی دستگاه های اجرایی و حاکمیت هستند هزینه شود.سرپرست سازمان خصوصی سازی کشور، با بیان اینکه مولدسازی را یک فرصت می دانیم گفت: در 

سطح ملی و استانی به فراخور گذشت زمان بیش از یک ساله توانسته ایم یک فهم مشترک در سطح استانی و ملی ایجاد کنیم و یک هماهنگی به عمل آوریم.

همکاری دستگاه های 
اجرایی در مولدسازی 

یک ضرورت است

میزان جذب دانشگاه 
فرهنگیان در 

چهارمحال و بختیاری 
در سال ۱۴۰۰ حدود 
۲۸۸ نفر بود که این 

تعداد در سالجاری به 
۴۵۶ نفر افزایش پیدا 

کرد که این امر نشانگر 
توجه خاص رییس 
جمهور به دانشگاه 

فرهنگیان و تقویت 
دانشگاه فرهنگیان و 
جذب نیروی انسانی 

متخصص در دانشگاه 
فرهنگیان است.

سارا ابراهیم نژاد |        معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش با اشاره به اینکه در طول ۳۳ ماه خدمت رییس جمهور شهید بیش از ۳۰ هزار 
کلاس درس در کشور ایجاد شد، گفت: سیاست جدید فعالیت دانشگاه فرهنگیان ابلاغ شد و کنکور اختصاصی برای افزایش ظرفیت دانشگاه فرهنگیان 

پیش بینی شد.

6
ایران زمین  

۳۰ هزار کلاس درس جدید در دولت سیزدهم در 
کشور احداث شد

 صادق ســتاری فرد در همایش فرهنگیان در محل سالن اجتماعات 
ســازمان تبلیغات اسلامی اســتان با گرامیداشت یاد و خاطره شهدا به 
خصوص رییس جمهور شهید و همراهانش با اشاره به موفقیت ها و برنامه ها 
دولت سیزدهم در حوزه های مختلف به خصوص در حوزه تعلیم و تربیت 
با اشاره به موفقیت دولت سیزدهم برای اجرای طرح رتبه بندی معلمان 
گفت: در دولت سیزدهم ۱۰۵ هزار میلیارد تومان برای رتبه بندی معلمان 

اعتبار تخصیص داده شده است.
به گفته وی، موضوع رتبه بندی معلمان که در ســال ۱۳۷۳ قانون و 
تاکنون اجرایی نشده بود، یک راهکار برای افزایش رضایت مندی شغلی 
معلمان، اصلاح نظام پرداخت مبتنی بر شایســتگی معلمان و افزایش 
کیفیت بخشی آموزشی و پرورشی معلمان و ایجاد ساز و کار و استقرار 

رتبه بود که تا پایان دولت گذشته اجرایی نشد.
ســتاری فرد ادامه داد: اجرای این قانون در ســند تحول بنیادین در 
ســال ۹۰ پیش بینی و در قانون برنامه ششــم نیز تکلیف شد و از سال 
۹۵ اجرایی شــود، اما اجرایی نشد و در انتهای دولت لایحه ای جدید با 

عنوان درجه بندی معلمان تقدیم مجلس شد که برای این موضوع طی 
ســه سال در ســال های ۱۴۰۱ تا ۱۴۰۳ برای ۲۴ هزار میلیارد تومان 

پیش بینی شده بود.
وی  گفت: براساس نظرات و بررسی های کارشناسی این میزان قابل 
درک نبود و تصویب و بررسی این طرح یکسال طول کشید و در اسفند 
۱۴۰۰ تصویب این قانون زمان برد، اما رییس جمهور شــهید به دنبال 
ساخت ایران قوی بود و معتقد بود که ایران قوی از مسیر مدرسه قوی 
می گذرد و مدرسه قوی به معلم قوی نیاز دارد و تقویت جایگاه و مقام 

معلم باید در تمام ساحت ها انجام شود.
معاون وزیر آموزش و پرورش گفت: رییس جمهور شــهید در زمان 
تبلیغات انتخاباتی به اجرایی شدن این قانون رتبه بندی معلمان تاکید 

داشتند.
وی یادآور شد: آموزش و پرورش در دولت سیزدهم در برهه ای از زمان 
فعالیت خــود را آغاز کرد که بحران همه گیری کرونا بود و نظام تعلیم 
و تربیت با چالش های جدی مواجه شده بود و سند تحول بنیادین نیز 

   شهرک تخصصی زنجیره مس لامرد ثمره 
دید بلند شهید رییسی است

 معاون وزیر صنعت، معــدن و تجارت گفت: ایجاد 
شــهرک تخصصی زنجیره مــس در منطقه ویژه 
اقتصادی لامرد فارس ، بــه دلیل دید بلند آیت الله 
رئیسی رئیس جمهور شهید کشور است و این یکی 

از پروژه های ماندگار شهید جمهور خواهد شد.
 محمدرضا موثقی نیا، سه شنبه در آیین آغاز عملیات 
اجرایی شهرک تخصصی زنجیره مس لامرد که با 
حضور ویدیوکنفرانســی محمد مخبربرگزار شد، 
اظهار کرد: توســعه زنجیره مس به ویژه در پایین 
دست در اولویت ســازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایران است و طی سال های گذشته 
همایش های متعددی در سطح کشور برای پرهیز از 
خام فروشی برگزار شده و این مهم مورد تاکید رهبر 

معظم انقلاب است.
وی با اشاره به اهمیت جهانی مس، افزود: هم اکنون 
۲۰میلیارد تن ذخیره سنگ مس اکتشافی در کشور 
وجود دارد و سالیانه ۳۰۰هزار تن کاتد مس تولید 
می شود که از دست آوردهای انقلاب اسلامی است.

معاون وزیر صمت ادامه داد: در محصولات جانبی 
مس عناصری ارزشــمندتر از طلا وجود دارد و این 

عناصر با فرایند تولید و فرآوری به دست می آید.
موثقی نیا با بیان اینکه افزایش ســرمایه شــرکت 
توســعه زنجیره مس در حال پیگیری است، گفت: 
برای توسعه این شهرک باید نسخه واحدی در زمینه 
ایجاد و استقرار صنایع زنجیره مس در اختیار باشد 

تا برنامه ها هدفمند دنبال شود.
معاون وزیر صنعــت، معدن و تجــارت افزود:بازار 
هدف، نوع تولید محصول و گرفتن ســهم از تولید 
محصــولات تکنولــوژی از اولویت های ســازمان 
توســعه و نوســازی معــادن و صنایــع معدنــی 
 ایران بــرای اســتقرار صنایع در شــهرک زنجیره

 صنایع پایین دستی مس محســوب می شود.وی 
با اشــاره به الزامات راه اندازی این شهرک، گفت: 
کشــور از همــه فرآیندهای پایین دســت مس و 
 نیروی انســانی خبره در عرصه معدن برای ایجاد

 ارزش افزوده برخوردار اســت و مشــکلی در این 
زمینه ها ندارد.

با وجود تاکیدات رهبر معظم انقلاب هنوز اجرایی نشــده بود و دولت گذشته اسناد 
بین المللی را دنبال می کردند که در سال ۱۴۰۰ و بعد از تذکرات مقام معظم رهبری 

و دلسوزان و دغدغه مندان گزارش عملکرد سند ۲۰۳۰ ارائه می شد.
ســتاری فرد افزود: در آن زمان اجرای برخی احکام مقرر در سند که معطوف به 
مطالبه معلمان، رتبه بندی معلمان، جذب و اســتخدام نیروی انسانی، اصلاح  ساز و 
کارهای گزینش معلمان در آموزش و پرورش و دانشگاه فرهنگیان محقق نشده بود 

و دانشگاه فرهنگیان در خطر و مرز تعطیلی کشانده شده بود.
وی یادآور شــد: برخی دستاوردهای نادرست از جمله افزایش تعداد مدارس غیر 
انتفاعی از هشت هزار مدرسه به ۱۸ هزار مدرسه و کاهش پنج هزار مدرسه دولتی 
بــا توجه به افزایش جمعیت دانش آموزی مربوط به دولت دوازدهم اســت و در آن 
به آموزش و پرورش به عنوان یک کالا توجه می شــد و رییس جمور وقت در پشت 
تریبون عنوان کرده بود که برای تامین نیروی آموزش و پرورش خرید خدمت شود 

و آموزش و پرورش و مساله تعلیم و تربیت، واگذار شود.

 رییس جمهور شهید هزینه کردن برای آموزش و پرورش را به عنوان 
سرمایه گذاری می دانست

به گفته وی، رییس جمهور شــهید نسبت به معلمان توجه ویژه داشت و معتقد 
بود که بهترین مکان برای سرمایه گذاری در کشور در حوزه آموزش و پرورش است 

و هزینه کردن برای آموزش و پرورش سرمایه گذاری است.
معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش گغت: با اجرای طرح رتبه بندی 
معلمان ۲۴۰ هزار معلم کشور که حداقل حقوق بگیر بودند، حقوق آنها افزایش پیدا 
کرد و در سال ۱۴۰۱ نیز جایگاه و وضعیت معیشتی معلمان به دنبال به اصلاح تبصره 
۱۲ قانون بودجه ۱۴۰۱ با موضوع ترمیم حقوق کارکنان دولت نیز افزایش پیدا کرد.

وی اظهار داشت: در دولت سیزدهم پرداخت فوق العاده ویژه به معلمان و پاداش 
بازنشســتگان در قانون ویژه ســنواتی نیز تصویب شد که رتبه بندی و پاداش پایان 

خدمت هم مشمول رتبه بندی شد.

 ۳۰ هزار کلاس درس جدید در دولت سیزدهم در کشور احداث شد
ستاری فرد با اشاره به اینکه در طول ۳۳ ماه خدمت رییس جمهور شهید بیش از ۳۰ 
هزار کلاس درس در کشور ایجاد شد ، گفت: سیاست جدید فعالیت دانشگاه فرهنگیان 
ابلاغ شد و کنکور اختصاصی برای افزایش ظرفیت دانشگاه فرهنگیان پیش بینی شد.

به گفته وی، ظرفیت دانشــگاه فرهنگیان در سال ۱۳۹۴ به سه هزار نفر رسیده 
بود که در سال گذشته ظرفیت به ۳۰ هزار نفر افزایش پیدا کرد.

معاون وزیر آموزش و پرورش گفت: میزان جذب دانشگاه فرهنگیان در چهارمحال 
و بختیاری در سال ۱۴۰۰ حدود ۲۸۸ نفر بود که این تعداد در سالجاری به ۴۵۶ نفر 
افزایش پیدا کرد که این امر نشانگر توجه خاص رییس جمهور به دانشگاه فرهنگیان و 
تقویت دانشگاه فرهنگیان و جذب نیروی انسانی متخصص در دانشگاه فرهنگیان است.

 ۲۰۰ هزار مجوز استخدامی معلمان در سه سال صادر شد
وی با اشاره به کمبود نیروی انسانی در وزارت آموزش و پرورش گفت: ۲۰۰ هزار 

مجوز استخدامی جدید برای معلمان در دولت سیزدهم صادر شد.
ســتاری فرد افزود: درسالجاری ۷۲ هزار مجوز استخدامی و ۳۰ هزار مجوز جذب 

دانشجو در دانشگاه فرهنگیان کشور صادر شد.
به گفته وی، جذب کارآمدترین افراد برای معلمی یکی از برنامه ها و اهداف دولت 
ســیزدهم بود و با این نگاه جذب معلم از طریق آزمون استخدامی را از هفت رشته 
به ۷۰ رشته دانشگاهی افزایش یافت تا فرصتی بی نظیری برای ورود جوان متدین، 

انقلابی، کارآمد متخصص به نظام تعلیم و تربیت فراهم شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1403/04/13
شماره : 1667

برترین اخبار ایران و جهان
www.ofoghemroz.ir
٤٩١٠٥٠١٠    -    ٠٢١
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بازیکنانتیمملیفوتبالآلماندرصورتقهرمانیدرمسابقاتجامملتهای2024،درمجموع950هزاریوروپاداشدریافتمیکنند.
رقابتهایفوتبالجامملتهای2024اروپا،روزهایداغتابستانراداغترکردهاست،مسابقاتیکهبهمیزبانیآلماندرحالبرگزاریاستوتیممیزبانبهعنوانیکیازمدعیانجام

توانستهبهجمع8تیمبرترصعودکند.
روزنامهبیلدآلماندرگزارشــیاشــارهکرددرحالیبهدلیلعملکردضعیفژرمنهادرســهتورنمنتگذشته،هیچپاداشیبرایبازیکنانآلماندرنظرگرفتهنشدهبود،کهقرارگرفتن

اینتیمدریکمسیرصعودیوعبورازبحرانسببشدهکهفدراسیونفوتبالاینکشوربراینتایجشاگردانیولیانناگلزماندرجامملتهایاروپا،پاداشهایویژهایدرنظربگیرد.
دراینراستاملیپوشانآلمانبرایکسبمقاماولدرمرحلهگروهی2024هرکدام50هزاریوروپاداشدریافتکردند.

درادامهبرتریآلمانمقابلدانمارکدرمرحلهیکهشتمنهاییوصعوداینتیمبهمرحلهیکچهارمنهاییسببشدتاهربازیکن100هزاریوروپاداشدیگردریافتکند.

فوتبالیست های آلمان 
950 هزار یورو پاداش 
می گیرند

پرسپولیس که فصل 
گذشته توانست 
مقام قهرمانی را 
به دست بیاورد، 

گران قیمت ترین 
باشگاه لیگ ایران، 

است.

رونمایی از گران ترین باشگاه ها و بازیکنان 

ورزش 

مسعود مدیحی طامه     |    در حالی ارزش لیگ فوتبال ایران 8 هزار میلیارد برآورد شده است که باشگاه پرسپولیس با هزار و 124 میلیارد تومان 
گران ترین تیم و اوستون اورونوف، هافبک ازبکستانی پرسپولیس با ارزش 167 میلیارد تومان با ارزش ترین بازیکن است.

اول تسویه بعد امضا می کنم
باشگاهاستقلالقصدداشتباروزبهچشمینیزقراردادجدیدی
امضاکندتااینبازیکنهمجزوگزینههایقطعیفصلبعدشود.
برنامهباشــگاهاستقلالازمدتهاقبلتمدیدقراردادبابازیکنان
قدیمیوچهرههایویژهبودودرهمینراستاروزبهچشمینیز
بهدلیلسوابقشبیشازدیگرانموردتوجهبوداماصحبتهای
اینبازیکندرنشستاولبامدیرانباشگاهاستقلالباعثشدتا

تمدیدقراردادبااوقدریدشوارشود.
البتهنزدیکانبهباشگاهاستقلالاعلامکردندقطعاًدرروزهای
آتیبااینبازیکنقراردادجدیدامضاخواهدشــدوشایدیکیاز

دلایلیکهموجببهدرازاکشــیدنتمدیدقراردادباچشــمیشده،علاوهبرمسائلمالینامشخصبودنوضعیتحسینیهم
باشدامابههرحالباشگاهاستقلالنیزنبایددرمقابلبدهیهایگذشتهاینباشگاهبیتفاوتباشدواگرچشمیخواستارتسویه

حسابشده،موضوععجیبوغریبینیستومدیراناینباشگاهبایدبهسرعتدراینراستااقدامکردهاند.
ونهتنهامعوقاتچشــمیبلکهمعوقاتدیگربازیکنانرانیزپرداختکنند.اینکهباشــگاهاستقلالتوانستهباخارجیهای
خودبهنوعیتســویهحســابکردهومعوقاتآنهارابهروزپرداختکندبسیارخوباستامابایددرمقابلبازیکنانایرانینیز
همینسیاســترابهکاربگیرد.بههرحالچشــمیهماعلامکردهتازمانیکههمهمعوقاتشرادریافتنکند،راضیبهتمدید

قراردادجدیدنیست.

علینعمتیمدافعپرسپولیسکهقراردادشباپرسپولیسبه
پایانرســیدهاستسهتیملیگبرتریراخواهانخودمیبیند.
گفتهمیشودسهتیمســپاهان،تراکتوروفولادخواهانجذب
علینعمتیهســتنداماباوجوداینبازهماینبازیکنپاسخی
بهســهتیمخواهانشندادهواولویتشراحضوردرپرسپولیس

اعلامکردهاست.
علینعمتیفعلًادرشهرزادگاهشنیشابور،مشغولامتحانات
دانشــگاهیاستبازیکنیکهالبتهدرچندمدتاخیرازتمرین
کردنهمغافلنبودهتابرایشروعتمریناتازفرممطلوبدور
نماند.اودرآخرینصحبتیکهبامدیرانباشگاهپرسپولیسداشته

بهمدیرعاملومعاونورزشیباشگاهاعلامکردهکهطلبششمیلیاردیاورابپردازندوگزینهاولشرابازهمپرسپولیساعلام
کردهاست.نعمتیتااینلحظهحرفیازجدایینزدهامااینامربعیدنیستکهاگرمطالباتعلینعمتیپرداختنشوداینبازیکن

هممانندچندبازیکندیگرپرسپولیسوسوسهشدهاند.
درشــرایطیکــهازبیــنمدافعــانمیانــیپرســپولیسکنعانــیزادگانقــراردادداردوپورعلیگنجیقــراردادشرا
تمدیــدکردهوضعیتســهبازیکندیگراینپســتیعنیگولســیانی،فرجیونعمتینامشــخصاســتهــرچندنعمتی

میتواندمدافعچپهمباشد.

طلب 6 میلیاردی، مانع تمدید نعمتی

اظهارات جدید ستاره سابق تیم ملی بار دیگر حاشیه ساز شد

سرنوشت گولسیانی در دست مدیران پرسپولیس

نامخدادادعزیزیاینروزهابهجایاینکهمارایادحماســهملبورنبیاندازد
یادآورحاشیههاواظهارنظراتجنجالیاست.فردیکهسعیمیکندبانظرهای
خاصخودشیابهصورتعمدییاسهویدرشبکههایمجازیورسانههاترند
شــود.درآخرینحماسه،بازیکنسابقتیمملیکهروزیدرکادرقلعهنوییبود
حالاحرفهاییراضداوبرزبانآوردهاست.شرایطیکهزماناودرتیمملیگل
وبلبلوغیرقابلنقدبودحالابهشرایطیسختوقابلانتقادتبدیلشدهاست.
بهتراســتبرایدرکبهتربهمصاحبههایخداداددردورانحضورودردوران

جداییاوازتیمملیاستنادکنیم؛

 9 فروردین 1402 روزهای ابتدایی ســرمربیگری امیر قلعه نویی در 
تیم ملی؛

انتخاب»امیرقلعهنویی«برایتیمملیبهترینتصمیمفدراسیونفوتبالبود.
اوکاربلداستواگرحمایتشودمیتواندبهموفقیتبرسد.

 8 آذر سال 1402 زمانی که خداداد در کادر تیم ملی بود؛
منفکرمیکنمیکســریازمنتقدهاباامیرقلعهنوییمشکلدارند.یکعده
دوســتشندارنددرحالیکهنتایجنشــانمیدهدعملکردبدنبودهاست.مگردر
زمــانکارلوسکیروشاینتیمملیبهلبناننباخت؟منفکرمیکنمفقطدر
زماناسکوچیچبودکهتقریباشبیهایننتایجراگرفتیم.برخیازاینهادنبالکار

ومنافعخودشانهستندومنتظرندتاتیمنتیجهنگیردوقلعهنوییرابکوبند.

  13 آذر 1402، جدایی از تیم ملی؛
پــروژهجداییخدادادازتیمملیبعدازبازی2-2ایرانمقابلتاشــکندکلید
خورد،اینراازمصاحبهبعدازبازیاونیزمیشــدفهمیدکهکمکمدرحالکج

کردنمسیرنسبتبهقلعهنوییویارانشاست.
اودرمصاحبهخودشگفت:»زمانیکهسامانقدوسناخواستهوبهدلیلمصدومیت

ازترکیبتیمبیرونآمد،تیمملیدرگردشتوپازخطدفاعبهخطحملهدچارمشکل
شد.مابایدبرایاینزمانهافکرجدیدکنیموحتیاگرلازمباشدجانشینیبرای

سامانقدوستعیینکنیم«.
بعدازاینمصاحبهوچندروزگمانهزنیدربارهجداییاحتمالیاشازتیمملی،
روز13آذر1402رسماًکنارهگیریخودراازتیمملیاعلامکردودرمصاحبهای،
دربارهعلتکنارهگیریاشتوضیحداد:»بهدلیلیکسریمسائلشخصیوخستگی
تمایلیبهادامههمکاریندارم.امیدوارمبتوانمقلعهنوییراقانعکنمکهازاردوی
بعدیتیمملیکناراینتیمحضورنداشتهباشم«.درشرایطیخدادادعزیزیبحث
خستگیومشکلاتشخصیرامطرحکردهکهگفتهمیشودعلتاصلیاستعفای
او،دخالتهایپرشــماردرجریانتمریناتبوده؛آنهمدرحالیکهنقشتعریف

شدهبرایاودرتیمملی،مشاورسرمربیونهمربیتیمبودهاست.

  بازگشت به تنظیمات کارخانه؛
خدادادهمیشهبهانتقاداتتندوتیزشمعروفبودوپسازجداییازتیمملی
باردیگردرکســوتهمانمنتقدســابقدرآمدوازهرراهیبرایزدنتیمملیو
قلعهنوییاســتفادهکرد،اوکهبهعنوانکارشــناسدوتورنمنتمهمفوتبالیدر

یکسالاخیردرشبکه3حضورداشتازهرفرصتیبرایصحبتعلیهتیمملی
اســتفادهکردودرآخریناظهارنظرشدربرنامهایکهمختصبازیهاییورو
2024استموفقشدتیمانگلیسوعملکردساوتگیترابهامیرقلعهنوییوتیم
ملیربطدهدوگفت:فلسطینوسوریهرابهسختیبردید،هنگکنگرابایک

گلبردید،بهقطرباختیمحذفشدیم.
ایتالیــاحــذفشــدودمــارازروزگارشــاندرمیآورنــد،بعــدمیگویند
دوســتانیرابیاوریــدکهخصومتشــخصینداشــتهباشــند.مــنازمدیران
صــداوســیماخواهشمیکنــماگرخواســتندکارشــناسبیاورنــدبامربی
تیــمملیهماهنگکنندشــخصیکهدوســتدارندبیاورید.مگرخودشــما
منتقدکارلوسکیروشنبودی؟شمارزومهدارییاآقایکیروش؟مگردرسطح

ملیچهرزومهایدارید؟!

  مافیا بیدار شه!
بدونشــککارقلعهنوییدرتیمملیبیعیبونقصنیســتوکارشناسان
میتوانندنســبتبهعملکردامیردرتیمملیانتقاداتیواردکنند،اماچیزیکه
اینوسطمهماستایناستکهچراآقایعزیزیبعضیوقتهاشهروندفوتبال
ایرانهســتندوبعضیوفتهامافیا!شایدحضوردررئالیتیشوهایشبکههای
نمایشخانگیتاثیرشرارویاوگذاشتهوهنوزازنقششبیروننیامده،سوالما
همیشــهازآقایعزیزیعزیزایناستکهچراوقتیدرتیمملیبود،منتقدانرا
منفعتطلبخواندوحالاوقتیجداشدهعلیهسرمربیتیمملیانتقادمیکند؟
آیااوهمبهقولخودش،منفعتطلباســت؟آیــابهگفتهخودش،اوهمازآن
دســتکسانیاستکهمنتظرهســتندتیمملینتیجهنگیردوبعدبهکادرفنی

حملهکنند؟
اماقســمتغمانگیزماجراایناستکهخدادادیکهبایددرسطحمحبوبیتی
مانندعلیداییوکریمباقریراداشتهباشدبارنگعوضکردنهایشطعمشیرین

گلملبورنراهمازیادمامیبرد!

باپایانماجراجوییتیمملیگرجستاندرجامملتهایاروپا،سرنوشتگئورگی
گولســیانیدرپرســپولیسموردتوجههواداراناینتیمقرارگرفتهاست.باوجود
عملکردنهچندانخوبوکســبنمره3از10دررقابتمقابلاســپانیاازســوی
نشریهاکیپ،اعتباراینبازیکنبهدلیلحضوردرجامملتهایاروپابالاتررفتهو
گولسیانیپسازحضورمقابلپرتغالواسپانیامیتواندموردتوجهباشگاههاییاز
اروپایاکشورهایحاشیهخلیجفارسقراربگیرد.همچنینپسازبهثمررساندن
گلقهرمانیپرسپولیس،شایعاتیازعلاقهبرترینتیمفوتبالهندیعنیموهانباگان

برایجذباوبهگوشمیرسید.گولسیانیکهپیشازآغازمسابقاتبا33سالویک
ماهو4روزسنتبدیلبهمسنترینبازیکنیشدکهاولینبازیملیخودباپیراهن
گرجستانراتجربهمیکند،حالادرچهارمیندههزندگیخوددوراناوجراپشت
سرمیگذاردوباتوجهبهشایعاتنقلوانتقالاتیپیرامونباشگاهپرسپولیس،تمدید
بااینبازیکنازاولویتهایتیمخواهدبود.باوجوداحتمالپیشنهادازباشگاههای
دیگراماگولســیانیبارهابهتعهدخودبرایبازگشتبهپرسپولیستأکیدکردهو
سرنوشتاینبازیکنمیتواندبامدیریتصحیحازسویباشگاهتعیینشود.اودر

مصاحبهایکوتاهپسازشکستتیمملیگرجستانمقابلاسپانیاگفت:»تاوقتی
درمسابقاتیوروبودمهمهتمرکزمرویاینبازیهابودونمیخواستممذاکرهای
بامدیرانباشــگاهپرسپولیسداشتهباشم.بعدازکمیاستراحتدرموردآیندهام
تصمیمخواهمگرفت.اخباردربارهســرمربیجدیدپرسپولیسراشنیدهام.شخصاً
اورانمیشناسمامااسپانیاییاستوشماامروزکیفیتفوتبالاسپانیارادیدیدو
اوهمحتماًمربیباکیفیتیاست.اوباویارئالبودهودرتیمهایمتعددیکارکرده

است.امادربارهآیندهامتصمیمینگرفتمونمیتوانمچیزیبگویم.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1403/04/13
شماره : 1667

  مذاکره با مرادمند بی نتیجه ماند
مذاکراتباشگاهاســتقلالبامحمدحسین
مرادمندبهنتیجهنرسیدهاست.مرادمندفصل
قبلعملکردخوبیدرخطدفاعیآبیپوشــان
داشتوهمینموضوعباعثشدهاستتاجواد
نکوناماینفصلهــمخواهانتمدیدقراردادبا
اوباشــد.درحالیکهقراربودمدیرانباشــگاه
پایمیزمذاکرهبااینبازیکنبنشــینند،حالا
اختلافاتمالیمانعتوافقاوبااســتقلالشده
اســتواحتمالاًاودرروزهــایآیندهازجمع
آبیپوشــانجدامیشــود.اوعلاوهبراستقلال
ازتیمتراکتورهمبارقمبســیارخوبیپیشنهاد
داردوحالااحتمالاًبزودیپایمیزمذاکرهبااین
باشگاهخواهدنشست.اوفصلقبلدر16بازی
باپیراهناستقلالبهمیدانرفتو2گلبرای

اینتیمبهثمررساند.


  بازگشت شجاعیان  یک شوخی تلخ!
درلیســتورودیباشگاهاستقلالبهتازگی
اســمداریوششجاعیانهافبکفصلقبلتیم
هواداردیدهمیشــود.اوکــهفصلقبلدر26
بازیبهمیدانرفت،باثبت6گلآمارنســبتاً
خوبیدرتیمهوادارازخودبهجایگذاشــت.
شــجاعیانقبلًا4سالیدراستقلالبازیکرده
اماهیچوقتبازدهیخوبیدراینتیمنداشــته.
درشرایطیکهبهعقیدهبسیاریازکارشناسان،
استقلالمشــکلبازیکنداشتهونیازبهجذب
ســتارهدارد،جذببازیکنیمثلشجاعیانکه
قبلًاامتحانخودراپسدادهاســت،عجیببه
نظرمیرسدواینسؤالمطرحمیشودکهچرا
اصلًااســتقلالبایدسراغبازیکنیمثلاوبرود؟
برخیبازیکنانوقتیازاستقلالمیروند،قدری
شــکوفامیشوندامااینبهدلیلبازیدرتیمی
سطحپایینتراستواینقبیلبازیکناناصولاً
درحدواندازهبازیدرتیمهایبزرگنیســتند
ونمیتوانندبارروانیحضوردرچنینتیمهایی

رابهدوشبکشند.


 خبر خوب برای استقلالی ها
نامجلالالدینماشاریپوفوینگرازبکستانی
استقلالدرلیستتیمملیاینکشوربرایحضور

درالمپیکپاریسقرارندارد.
درحالیکه25روزتاشــروعالمپیکباقی
ماندهاست،لیســتتیمملیفوتبالازبکستان
بــرایحضوردراینبازیهااعلامشــدکهنام
ماشــاریپوفدرآندیدهنمیشود.اینموضوع
قطعاًخبرخوبیبرایاستقلالیهاســتوبااین
اتفاقخیالمدیرانباشگاهتاحدودیراحتشد.
حالاباغیبتاودرلیســتتیمملیکشورش،
اینبازیکنمیتواندبموقعســرتمریناتحاضر
شدهوباباقیبازیکنانبرایشروعلیگبیست
وچهارمآمادهشود.برخلافماشاریپوف،استون
اورونوفدراینلیســتحضــورداردواحتمالاً
درتمرینــاتسرخپوشــانغایــبخواهدبود
کــهاینموضوعقطعــاًمیتواندبــهضررتیم

پرسپولیسباشد.

  دلیــل بلاتکلیفــی هیــأت مدیره 
پرسپولیس

پرسپولیس باشگاه مدیریتی بلاتکلیفیهای
ناشــیازموضوعیاســتکهقبلًاهممشخص
شدهبود.سهبانکخریدارپرسپولیسباگذشت
حدوددوماهازمراســمواگذاری،هنوزمدارک
موردنیازسازمانخصوصیسازیرابهاینسازمان
ارائهندادهاندودلیلوقفهدردرجناممالکاننیز
همینموضوعاست.بانکهایشهر،ملت،تجارت،
رفاه،صادراتواقتصادنوینشــشبانکخریدار
باشگاهپرسپولیسهستندکهتاکنونسهبانک
شــهر،ملتوتجارتمدارکخودرابهسازمان
خصوصیسازیتحویلدادهاندوسهبانکرفاه،
صادراتواقتصادنوینتااینلحظهمدارکیارائه
نکردهاندوبههمیندلیلنیزهمچنان90درصد
سهاماینباشگاهدرتابلویفرابورسبهناموزارت

ورزشاست.

  فولاد یا یک تیم اماراتی مقصد احتمالی 
فرجی

فصلنقــلوانتقالاتفوتبــالچندروزی
استشروعشــدهوتلاشباشگاههاوبازیکنان
برایانتخاب،بیشترازقبلشدهاست.بهشکل
طبیعیبازیکناندرصددیافتنبهترینپیشنهاد
وباشــگاههانیزدرتلاشبــرایجذببهترین
بازیکنــانمدنظــرخودهســتند.دراینبین
بازیکنانیکهقراردادشــانتمامشدهدرتلاشند
تابهترینانتخابممکنراانجامدهند.قرارداد
فرشــادفرجیمدافعفصلقبلپرسپولیسهم
بااینباشــگاهبهاتمامرسیدهاماتاکنونازاین

باشگاهبااوصحبتینشدهاست.
ازاینروشــایدمقصدبعدیفرجی،فولاد
باشدچونیحییگلمحمدیبهبازیاینمدافع
علاقهمنداســت.ازطرفییکیازتیمهایلیگ
یکیاماراتهمصحبتهاییبافرجیداشــته
کــهبایددیددرنهایتتکلیفمدافعفصلقبل

پرسپولیسچهخواهدشد.

23ســالازحرفهایشــدنلیگفوتبالایرانمیگذرد،رقابتهاییکهازاوایلدهه80ازلیگآزادگانبهلیگبرترفوتبال
تغییرنامپیداکردتافوتبالباشگاهیایرانقدممهمیرادرمسیرحرفهایشدندرپیشبگیرد.

باگذشت23دورهازلیگبرترودرفاصلهنزدیکبهیکماهتاآغازدورهجدیدلیگحرفهایایرانامابهنظرمیرسدفوتبال
ایرانتنهادرزمینهرقمقراردادهاوپولهایردوبدلشدهبینبازیکنانومربیانوباشگاههاحرفهایشدهاست.لیگایراناما
دربخشزیرساختهاماننداستادیومبازیوکمپتمرینیوهچنینمدیریتباشگاهداری،همچنانآماتورباقیماندهوبافوتبال

روزحرفهایجهانفاصلهزیادیدارد.
حالدرشرایطیکهماهآینده،بیستوچهارمیندورهلیگبرترفوتبالآغازمیشود،ارزشمالیباشگاههاوبازیکنانشاغل

درلیگایرانرابراساسارزشگذاریسایتبینالمللیtransfermarktرامروروبررسیکردهایم.

 لیگ 8 هزار میلیاردی
براساسارزشگذاریسایتترانسفرمارکت،ارزشلیگبرترفوتبالایران123میلیونو500

هزاریورومعادل8هزارو237میلیاردتوماناست.
470بازیکندرغالب16باشــگاهدرلیگبرترفعالیتدارندومیانگینقراردادبازیکنانلیگ
حرفهایایران263هزاریورومعادل18میلیاردتومانبرآوردشــدهاســت.اینرقمنشانمیدهد
ارزشقراردادهرفوتبالیســتیکیازباشگاههایلیگهایحرفهایایرانبهصورتمتوسطماهانه

یکمیلیاردو462میلیونتوماناست.
لیگفوتبالایرانباتوجهبهارزشعنوانشدهدربینلیگهایآسیاییدرردهششمقراردارد.
درآسیالیگحرفهایعربستانباارزش864میلیونیورومعادل58هزارمیلیاردتومان،گرانترین

لیگفوتبالآسیابهشمارمیرود.

 قهرمانی که یک هشتم ارزش لیگ ایران را دارد
پرســپولیسکهفصلگذشتهتوانستمقامقهرمانیرابهدستبیاورد،گرانقیمتترینباشگاه
لیگایران،است.ارزشپرسپولیس16میلیونو850هزاریورومعادلهزارو124میلیاردتومان
برآوردشــدهاست،رقمیکهنشانمیدهداینباشگاهتقریباًیکهشتمارزشکللیگایرانرابه
خودشاختصاصدادهاست.میانگینارزشقیمتیبازیکنانپرسپولیس،527هزاریورومعادل35
میلیاردتومانبرآوردشدهاست،رقمیکهدوبرابرمیانگینارزشمتوسطبازیکنانلیگبرتراست.
باشــگاهاستقلالباارزش13میلیونو950هزاریورومعادل930میلیاردتومان،دومینتیم
باارزشلیگبرترفوتبالایراناســت.میانگینارزشقیمتبازیکناناستقلالهم498هزاریورو
معادل33میلیاردتومانتخمینزدهشــدهاست.باشگاهتراکتورتبریزباارزش11میلیونو680
هزاریورومعادل779میلیاردتوماندرردهسومباشگاههایگرانقیمتلیگایرانقراردارد.ارزش

متوسطتقریبیبازیکناناینتیم،449هزاریورومعادل30میلیاردتوماناست.
باشگاهمسرفسنجاندرردهشانزدهموآخرباارزشترینباشگاههایلیگفوتبالباارزش3

میلیونو650هزاریورومعادل245میلیاردتومانقراردارد.

 با ارزش ترین بازیکن لیگ ایران در اختیار یک خارجی
درصدرلیستباارزشترینوگرانقیمتترینبازیکنانلیگایران،نامیکبازیکنخارجیدیده
میشود.اوستوناورونوف،هافبکازبکستانیباشگاهپرسپولیسباارزش2میلیونو500هزاریورو

معادل167میلیاردتومانگرانترینبازیکنلیگبرترایراناست.
نکتــهقابلتوجهدربارهاورونوف،رشــد150درصدیارزشاینبازیکنپسازدرخشــشدر
پرسپولیساست.اورونوفدرحالینیمفصلگذشتهازنوبهارازبکستانبهلیگفوتبالایرانآمدکه
ارزشاینبازیکنیکمیلیونیورومعادل67میلیاردتومانبود.اوباانجام13بازیوزدن6گل
برایپرسپولیسدرنیمفصلدوملیگبرترفوتبال،نقشمهمیدرقهرمانیپرسپولیسوجلوافتادن

اینتیمازاستقلالداشتتاارزشاینبازیکندوونیمبرابرشود.
محمدحسینکنعانیزادگان،مدافعتیمفوتبالپرسپولیسباارزش2میلیونو200هزاریورو

معادل147میلیاردتوماندرردهدومباارزشترینبازیکنانقراردارد.
ریکاردوآلوز،هافبکهجومیبرزیلیباشــگاهتراکتورهمباارزشیکمیلیون800هزاریورو

معادل120میلیاردتومان،سومینبازیکنباارزشلیگفوتبالایراناست.
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جیلی بویوئه ۲۰۲۴

شرکت جیلی چین فیس لیفت جدید بویوئه را با موتور ۵/۱ 
لیتر توربوشارژ و قیمت حدود ۱۳ هزار دلار عرضه می کند.

این خودرو در چهار تیــپ قابل انتخاب خواهد بود. قیمت 
ارزان ترین نسخه بویوئه به حدود ۱۳ هزار دلار می رسد درحالی که 
برای خرید مــدل فول باید حدود ۱۶ هزار دلار هزینه کرد. به 
عنوان خودرویی به روز شــده، جیلــی بویوئه از برخی تغییرات 
پیکربندی ســود بــرده و رنگ جدید بنفش نیز در دســترس 
خریداران قرار گرفته است.از نظر طراحی تفاوت زیادی با نسخه 

قبلی وجود ندارد هرچند جلوپنجره دارای طرح مشکی بوده و 
از چراغ های ماتریکس متمایزی در خودرو استفاده شده است. 
در پروفایل جانبی بویوئه جدید می توانیم طراحی دو رنگ بدنه 
را مشاهده کنیم. همچنین کیت بدنه اسپرت این خودرو شامل 
سقف تیره، رینگ های ۱۹ اینچی مشکی، کالیپرهای ترمز قرمز 
و بال عقب اسپرتی است که در بخش عقب دیده می شود. ابعاد 
جیلی بویوئه جدید تغییری نداشته و طول/عرض/ارتفاع آن به 

۱۶۵۰/۱۸۶۵/۴۵۱۰ میلی متر و فاصله است.

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: کریم حسن پور

سردبیر: جمشید بیرامی 
چاپ: جام جم

آدرس: تهران، بلوار مرزداران، خیابان ایثار ، انتهای کوچه مالک، پلاک 61
  : Avaayeeghtesad@gmail.com           ۰۲1 ۴91۰5666  :تلفن

گستره توزیع : سراسری     
 شرکت توزیع : نشر گستر 

Gmail

با انتشار تصاویر جاسوسی شاسی بلند شیائومی MX11 در هفته 
قبل، طرفداران این برند سریعاً دست به کار شده و رندرهای آن 
را منتشــر کرده اند. لی جون مدیرعامل شیائومی اخیراً گفته بود 
این شرکت در بازار شاسی بلندهای برقی و هیبریدی که اشباع 
شده حضور نخواهد یافت و بجای آن یک خودروی ارزان تر تولید 
خواهد نمود؛ اما به نظر می رســد نظر مدیرعامل شیائومی تغییر 
کرده و پس از موفقیت SU7، شــرکت موردبحث به دنبال عرضه 
دومین خودروی خود با کد MX11 است.شیائومی SU7 به خاطر 
طراحی الهام گرفته از پورشه مشهور شده ولی طراحان مستقل 
دنیای خودرو درباره طراحی ظاهری شاسی بلند جدید شیائومی 
از فراری پورسانگوئه الهام گرفته اند. باید دانست اولین خودروی 
این شــرکت سریعاً بین مشتریان جوان چینی محبوب شد و در 
عرض چهار دقیقه ابتدایی عرضه به پیش فروش بیش از ۱۰ هزار 

دســتگاهی دست یافت و این رقم تنها در ۲۷ دقیقه به ۵۰ هزار 
 SU7 دستگاه رســید. شیائومی انتظار دارد ۱۲۰ هزار دستگاه از
را در سال جاری تحویل مشتریان دهد.تصاویر جاسوسی جدید 
نشان دهنده تست های اولین شاسی بلند شیائومی هستند. در این 
تصاویر خودرویی آیرودینامیک با بدنه ای سرراست و کالیپرهای 
ترمز زرد رنگ را می بینیم. همچنین باید به فاصله بین محوری 
زیاد و اورهنگ های کوتاه اشاره کنیم که نویدبخش کابینی جادارتر 
خواهند بود. علیرغم شک و تردیدهایی که درباره طراحی ظاهری 
شاســی بلند جدید شــیائومی وجود دارد، ما معتقدیم MX11 از 
همــان پلتفرم SU7 اســتفاده خواهد کرد. ایــن خودرو از طرح 
شاسی بلند کوپه پرفورمنس ســود خواهد برد تا نظر خریداران 
جوان را جلب کند.انتظار می رود MX11 کابینی جادار به ویژه در 
 SU7 بخش عقب ارائه کند. همچنین قیمت این خودرو بیشتر از

خواهد بود اما به مصاف خودروهایی همچون تسلا مدل Y خواهد 
رفت. این خودرو می تواند تأثیر قابل توجهی روی کلاس شاســی 
بلندهای کوپه، برقی و پرفورمنس بگذارد، کلاسی که باعث شده 
خودروهایی مانند فورد موســتانگ مک ای، دنزا N7 و IM LS6 با 
مشکل مواجه شوند. ما انتظار داریم شاسی بلند جدید شیائومی در 
سال ۲۰۲۵ ارائه شود. البته شیائومی مشغول توسعه خودروهای 
دیگر از جمله مدل ارزان قیمتی با کد نام کانلون است. شیائومی 
با سرمایه گذاری سنگین روی کسب وکارهای جدید می خواهد در 
۱۵ تا ۲۰ سال آینده جزو ۵ خودروساز برتر دنیا باشد. با تمرکز 
اولیه روی بازار چین، شــیائومی بر تقویت برند خود تأکید دارد 
و حســاب ویژه ای روی شاسی بلند خود باز کرده است. چینی ها 
قول داده اند این خودرو ترکیبی از طراحی اســپرت، ویژگی های 

پیشرفته و قیمتی رقابتی باشد.

عاطفه دهقانی  |  پس از ثبت تصاویر جاسوسی شاسی بلند جدید شیائومی، کاربران فضای مجازی تصاویر دیجیتالی و رندرهای این خودرو را منتشر کرده اند.

  اینفوگرافیک

تکمیل بیش از 
1۸۰ طرح کلان 
در صنعت نفت 
و گاز به همت 
دولت سیزدهم

در طول بیش از سه سال 
فعالیت دولت سیزدهم تا 
کنون، بیش از 1۸۰ طرح 
کلان در صنعت نفت و گاز 
آغاز یا تکمیل شده اند. در 
این اینفوگرافیک طرح های 
کلان نیمه تمام و ارزش 
اعتباری آن ها را مشاهده 
می کنید.

شاسی بلند جدید شیائومی منتشر شد

قیمت )۲ جولای( ثابت بود زیرا سرمایه گذاران منتظر 
نظرات جروم پاول، رئیس فدرال رزرو و داده های مشاغل 
برای بینش بیشــتر در مورد چشم انداز نرخ بهره بانک 

مرکزی ایالات متحده بودند.
هر اونس طلا در ۲۳۳۱ دلار و ۴۱ ســنت ثابت بود. 
قیمت طلای آمریکا با ۰.۱ درصد افزایش به ۲۳۴۱ دلار 

و ۸۰ سنت رسید.
کلوین وونگ، تحلیلگر ارشــد بازار آســیا اقیانوسیه 
در Oanda گفــت بــرای اینکه قیمت هــا از محدوده 
فعلــی عبور کننــد، بازار باید نقاط ضعف بیشــتری را 
 ببیند که احتمال کاهش نرخ بهره را در ماه ســپتامبر

 افزایش می دهد.
داده هــای روز دوشــنبه نشــان داد کــه تولیدات 
ایالات متحده در ماه ژوئن برای سومین ماه متوالی کاهش 
یافت، در حالی که کاهش قیمت های پرداختی کارخانه ها 
برای نهاده ها به پایین ترین ســطح ۶ ماهه نشان داد که 

تورم می تواند همچنان کاهش یابد.
در حالی که شمش به عنوان پوشش تورمی در نظر 
گرفته می شــود، نرخ های بالاتر هزینه فرصت نگهداری 

دارایی بدون بازده را افزایش می دهد.
طبــق گــزارش رویتــرز، در بــازار ســایر فلزات 
ارزشــمند، نقره با ۰.۲ درصد کاهــش به ۲۹.۳۸ دلار 
 در هــر اونس رســید، پلاتین تقریباً بــدون تغییر در 
۹۷۷ دلار مانــد و پالادیــوم با ۱.۲ درصــد افزایش به 

۹۸۳.۰۹ دلار رسید.

نظرســنجی ها نشــان داد که فعالیت کارخانه های 
 آســیا در مــاه ژوئــن بــا شــتاب قــوی در اقتصاد 
جهانی و چشم انداز روشــن تر برای تولید نیمه رساناها 
افزایش یافت. نظرسنجی نشان داد که شاخص مدیران 
خرید تولیدی چین از ۵۱.۷ در ماه مه به ۵۱.۸ در ژوئن 
افزایــش یافت و بالاتر از ۵۰ باقی ماند که رشــد را از 

انقباض جدا می کند.
فشارهای هزینه بر تولیدکنندگان در کشورهایی مانند 
ژاپن، جایی که ضعیف بودن ین، قیمتی را که شرکت ها 
برای واردات ســوخت و مواد خــام می پردازند، افزایش 
می دهد، فشــار آورده است.نظرسنجی همچنین نشان 
داد رشــد فعالیت کارخانه های کره جنوبی در ماه ژوئن 

به سریع ترین میزان در ۲۶ ماه گذشته رسید. 
بررســی ها نشــان داد که فعالیت کارخانه ها در ماه 
ژوئن با ســرعتی ســریع تر از ماه مه در ویتنام و تایوان 
افزایــش یافت.فعالیت کارخانه هــای ژاپن در ماه ژوئن 
گســترش یافت، اما با سرعت کمتری نسبت به ماه مه، 
زیرا شرکت ها با افزایش هزینه ها به دلیل ضعیف بودن 
ین دست به گریبان بودند.نظرسنجی نشان داد که فعالیت 
در بخش تولید هند در ماه گذشــته با افزایش تولید بر 
اساس تقاضای قوی، بهبود یافت که منجر به سریع ترین 
نرخ استخدام در بیش از ۱۹ سال گذشته شد. در حال 
حاضر هند بخاطر یکسری از مسایل و همچنین کمبود 
آب در مراکز  صنعتی مشکلات فراوانی دارد  و برای حل 
این موضوع در حال بررسی انتقال آب اقیانوس هند  به 
مراکز صنعتی می باشــد .طبق گزارش رویترز، صندوق 
بین المللی پول انتظار دارد که اقتصادهای آســیایی به 
سمت فرود نرم پیش بروند زیرا تعدیل تورم، فضا را برای 
بانک های مرکزی ایجاد می کند تا سیاست های پولی را 
برای حمایت از رشد تسهیل کنند. پیش بینی می شود 
رشد این منطقه از ۵ درصد در سال ۲۰۲۳ به ۴.۵ درصد 
در سال جاری و ۴.۳ درصد در سال ۲۰۲۵ کاهش یابد.

 طلای جهانی باز هم 
منتظر ماند

پیشروی اقتصادهای 
آسیایی به سمت فرود نرم

میدجرنی)Midjourney(، یک تولیدکننده تصویر 
محبوب مبتنی بر هوش مصنوعی اســت و به رغم 
اینکه می گوید به کاربران اجازه درخواست تصویر 
رئیس جمهور قبل از انتخابات ریاســت جمهوری 
آتی آمریکا را نمی دهد اما تصاویری از دونالد ترامپ 

و جو بایدن ایجاد کرده است.
زمانی که انگجت از این سرویس هوش مصنوعی 
خواست تا تصویری از »رئیس جمهور ایالات متحده« 
ایجاد کند، میدجرنی چهار تصویر به ســبک های 
مختلف از دونالد ترامپ رئیس جمهور سابق آمریکا 

تولید کرد.
به نقل از انگجت، وقتی از این ابزار خواسته شد 
تا تصویری از »رئیس جمهور بعدی ایالات متحده« 
ایجاد کنــد، این ابزار مجدد چهار تصویر از ترامپ 

ایجاد کرد.
هنگامی که از میدجرنی خواسته شد تا تصویری 
از »رئیس جمهور فعلی ایالات متحده« بسازد، این 
سرویس سه تصویر از ترامپ و یک تصویر از باراک 

اوباما، رئیس جمهور سابق ایجاد کرد.
تنها زمانی میدجرنی از ایجاد تصویری از ترامپ 
یا بایدن امتناع کرد که به صراحت از او خواسته شد 
تا این کار را انجام دهد. این ســرویس در آن نمونه 
 گفــت: جامعه میدجرنی در طــول دوره انتخابات

 تصاویری از »دونالد ترامپ« و »جو بایدن« ایجاد 
نمی کند.

آزمایش ها نشــان می دهد که سیستم محافظ 
میدجرنــی برای جلوگیری از ایجــاد تصاویری از 
ترامپ و بایدن در آستانه انتخابات ریاست جمهوری 
آتی آمریکا توسط کاربران کافی نیست و در واقع، دور 
زدن آنها برای مردم بسیار آسان است. چت بات های 
دیگر مانند چت جی پی تی، کوپایلوت، جمنای و  متا 
ای آی به رغم درخواســت های متعدد، تصاویری از 

ترامپ یا بایدن ایجاد نکردند.
میدجرنی یکی از اولین تولیدکنندگان تصویر 
مبتنــی بر هــوش مصنوعی بود کــه به صراحت 
کاربران را از تولید تصاویر ترامپ و بایدن منع کرد. 
مدیر عامل این شرکت، دیوید هولز، در یک جلسه، 
در اوایل سال جاری، به کاربران گفت: می دانم که 
ساختن عکس های ترامپ سرگرم کننده است. من 
نیــز تصاویری از ترامپ را می ســازم. با این حال، 
احتمالا بهتر است که در طول این انتخابات کمی 
کنار بکشیم. یک ماه بعد، طبق گزارش ها، هولز به 
کاربران گفت که زمان آن رسیده است که »کمی 
روی چیزهای مربوط به انتخابات دست بگذارند« 
و اعتراف کرد کــه »در این موارد اعتدال به نوعی 
سخت است«. قوانین محتوای موجود این شرکت، 
ایجاد »شــخصیت های عمومــی گمراه کننده« و 
»تصویر رویدادها« را با »پتانســیل گمراه کردن« 
ممنوع می کند.سال گذشــته، از میدجرنی برای 
ایجاد تصویری جعلی از پاپ اســتفاده شد که یک 
کت سفید پف دار پوشیده بود که در فضای مجازی 
منتشــر شد. مدت کوتاهی پس از آن، این شرکت 
استفاده رایگان آزمایشی از این سرویس را متوقف 
کــرد و در عوض، افراد را ملزم به پرداخت حداقل 

۱۰ دلار در ماه برای استفاده از آن کرد.
ماه گذشته، مرکز مقابله با نفرت پراکنی دیجیتال، 
یک سازمان غیرانتفاعی که هدف آن جلوگیری از 
انتشار اطلاعات نادرست و سخنان نفرت آمیز آنلاین 
اســت، دریافت که حفاظ های میدجرنی در برابر 
تولید تصاویر گمراه کننده از سیاستمداران محبوب 
از جمله ترامپ و بایدن در ۴۰ درصد از آزمون های 

خود شکست خورده است.
در اوایل ســال جاری، ائتلافی از ۲۰ شــرکت 
فناوری از جمله اپُن ای آی، گوگل، متا، آمازون، ادوبی 
و ایکس توافقنامه ای امضا کردند تا از این طریق از 
تولید تصاویری که می توانند رای دهندگان را تحت 
تاثیر قرار دهند، جلوگیری کنند. میدجرنی در آن 

لیست غایب بود.

هوش مصنوعی، »دونالد 
ترامپ« را رئیس جمهور 

ایالات متحده می داند!
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